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W pandemii i nie tylko
Jak niezwykły czas ostatnich kilkunastu miesięcy zatrzymali w kadrze uczestnicy tegorocznej edycji  
konkursu Wielkopolska Press Photo?

Niezwykłe okoliczno-
ści ostatnich kilku-
nastu miesięcy spo-

wodowały, że do dotychcza-
sowych pięciu tradycyjnych 
kategorii organizatorzy po 
raz pierwszy zdecydowali się 
wprowadzić nową, zatytuło-
waną „Czas pandemii”. Mowa 
o tegorocznej edycji konkur-
su Wielkopolska Press Photo, 
którego rozstrzygnięcia nie-
dawno poznaliśmy, a z które-
go wybrane fotografie przed-
stawiamy na naszych łamach. 
Kwestia szeroko rozumianej 
pandemii dominowała wśród 
nadesłanych prac, choć warto 
zauważyć, że nie był to jedyny 
temat będący w kręgu zainte-
resowania wielkopolskich fo-
toreporterów…

Jury nagrodziło i wyróż-
niło autorów po obejrze-
niu 239 zdjęć pojedynczych 
i 1021 zdjęć w 141 zestawach, 
nadesłanych przez 67 fotore-
porterów.

– Życie to światła i cienie, 
to wzloty i upadki, raj i czyś-
ciec, emocjonalne czernie, 
biele, szarości i tęcze, wszyst-
ko, co widać, co bezwstydnie 
odtajniono na zdjęciach, co 
udało się na nich pokazać  
– skomentował jeden z  ju-
rorów Tomasz Reiss. – O ile 
uboższe byłoby rodzime 
świadectwo humanizmu 
i czasów, które go kształtują, 
gdybyśmy nie mogli ujrzeć, 

zobaczyć Z BLISKA, z czego 
składa się nasza własna, lo-
kalna tożsamość, gdybyśmy 
nie mieli fotografii...

Konkurs Wielkopolska 
Press Photo już od ponad 
dwóch dekad jest organizo-
wany przez Wojewódzką Bi-

bliotekę Publiczną i Centrum 
Animacji Kultury w Pozna-
niu, a  od kilku lat odbywa 
się pod patronatem medial-
nym „Monitora Wielkopol-
skiego”. Nagrody finansowe 
dla laureatów ufundowała 
WBPiCAK, a albumy foto-

graficzne dla wyróżnionych 
– Zespół Parków Krajobra-
zowych Województwa Wiel-
kopolskiego. 

My pokazujemy dziś wy-
brane przez nas zdjęcia, na-
tomiast na stronie wbp.po-
znan.pl można obejrzeć 

wszystkie nagrodzone i wy-
różnione fotografie w  po-
szczególnych kategoriach, 
a także zapoznać się z „wir-
tualnym wernisażem” po-
konkursowej wystawy oraz 
pobrać (w formacie pdf) jej 
katalog.                     u str. 8-9

Powstańcza rocznica
Tym razem nie będzie masowych obchodów 
przy pomniku Powstańców Wielkopolskich 
w Poznaniu czy przed Grobem Nieznanego 
Żołnierza w Warszawie ani chętnie odwie-
dzanego przez całe rodziny powstańczego 
obozu na placu Wolności. Nie zapominamy 
jednak o 102. rocznicy wybuchu naszej  
insurekcji.                                          u str. 10-11

Nie chcą weta
Zapowiedź weta ze strony rządów Polski 
i Węgier wobec unijnego budżetu na lata 
2021-2027 wywołała emocje także wśród  
samorządowców. Po burzliwej dyskusji 
sejmik przyjął stanowisko wyrażające zanie-
pokojenie taką perspektywą. Wypowiedziała 
się też polska delegacja w Europejskim 
Komitecie Regionów.                        u str. 2 i 5

Z nadzieją o budżecie
– Budżet na rok 2021 nazwałem budżetem 
„dobrej nadziei” – mówił marszałek  
Marek Woźniak, przedstawiając założenia  
na kolejne 12 miesięcy. Podkreślił też,  
że to budżet solidarnościowy, elastyczny 
i proinwestycyjny. Co na to radni, którzy 
zajęli się projektem na listopadowej sesji 
sejmiku?                                                      u str. 4
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Będzie audyt
Trwają prace nad projektem 
audytu krajobrazowego 
województwa, który po raz 
pierwszy będzie uchwalo-
ny przez sejmik. To może 
być ważny dokument dla 
wielu gmin, stąd potrzeba ich 
udziału w konsultacjach. 
                                            u str. 2

Dobre wieści
Wszystkie pięć zgłoszonych 
przez Wielkopolskę projek-
tów odbudowy infrastruk-
tury torowej przeszło do ko-
lejnego etapu w programie 
„Kolej+”. Do regionu dotarły 
natomiast nowe „elfy2”. To 
nie koniec dobrych kolejo-
wych wieści.                  u str. 7 

Są pieniądze dla 
przedsiębiorców
Zakończył się audyt zlecony 
przez władze województwa, 
a dotyczący zorganizowa-
nego przez WARP naboru 
wniosków w ramach Wielko-
polskiej Tarczy Antykryzyso-
wej. W efekcie można było 
rozpocząć podpisywanie 
umów i wypłatę grantów.  
                                       u str. 12 

Inna strona  
samorządu
Jak się składa życzenia 
w warunkach pandemii? 
Radni zdalnie radzą, co łykać 
na koronawirusa. Jak Niemcy 
chcą trafić do naszych serc? 
Dopiero nam radna zdradza, 
że wciąż słucha punka i me-
talu.                               u str. 16
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Zdjęcie Marcina Draba z zestawu „Korowód św. Mikołaja”, nagrodzonego w kategorii „Człowiek i jego pasje”.
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NA WSTĘPIE

Artur Boiński

DZIWNY ROK
Nie ulega wątpliwości, że 2020 to był dziwny rok. A więc i ta-
kiego nieco dziwnego Mikołaja wybraliśmy jako ilustrację na 
pierwszą stronę. To jedno z nagrodzonych zdjęć w corocz-
nym konkursie Grand Press Photo, których garść jak zwykle 
pokazujemy na naszych łamach. Cóż, dla fotoreporterów im 
dziwniej, tym lepiej, co ewidentnie widać po jakości nagro-
dzonych i wyróżnionych w tym roku obrazów. 

Zdaje się jednak, że dla większości z nas tej „dziwności” już 
naprawdę wystarczy. Któż nie jest zmęczony pandemiczną 
rzeczywistością wokół i nie tęskni za jakąś tam normalnoś-
cią (cokolwiek ona dla każdego z nas oznacza)? 

Zazwyczaj, jeśli mówimy o czymś, że jest przewidywalne, 
kojarzy się nam to z nudą. Chyba jednak nie będzie przesadą, 
jeżeli pozwolę sobie życzyć wszystkim, aby po tym dziwnym 
roku kolejny był po prostu przewidywalny. z

Samorząd nagradza
Rozstrzygnięto konkursy 
„Wielkopolska Otwarta dla 
Osób z Niepełnospraw-
nościami” oraz „Aktywna 
Wieś Wielkopolska”.

33 nagrodzone i  31 wy-
różnione sołectwa – tak naj-
krócej brzmi podsumowa-
nie czwartej edycji konkursu 
„Aktywna Wieś Wielkopol-
ska”, realizowanego w ramach 
samorządowego programu 
Wielkopolska Odnowa Wsi 
2013-2020. 

Sołectwa, które zwycięży-
ły w  rywalizacji, otrzymają 
po 3 tys. zł i tytuł aktywnej 
wsi, a pozostałe – wyróżnie-
nia. Niestety tegoroczne ob-
ostrzenia związane z pande-
mią COVID-19 uniemożliwi-
ły organizację uroczystej gali.

Wicemarszałek Krzysztof 
Grabowski wyjaśnia, że kon-
kurs promuje ideę wspólnego 
działania społeczności wiej-
skich, pokazuje najlepsze 
wzorce współpracy, integru-
je mieszkańców.

***
W  listopadzie rozstrzyg-

nięto też inny konkurs: „Wiel-
kopolska Otwarta dla Osób 
z  Niepełnosprawnościami”, 
organizowany przez podległy 
samorządowi województwa 
Regionalny Ośrodek Polity-
ki Społecznej w Poznaniu. Do 
tegorocznej, dziesiątej edycji 
przedsięwzięcia, zgłoszono 
24 projekty.

Kapituła, której przewod-
niczyła Paulina Stochniałek 
z zarządu województwa, wy-
brała trzech laureatów. Zwy-
ciężyło Stowarzyszenie Krok 
po kroku HSA z Piły za pro-
jekt „Odkryj Nurkowanie 
HSA”. Drugie miejsce zajęła 
Fundacja im. Doktora Pio-
tra Janaszka PODAJ DALEJ 
z Konina za „Mieszkania tre-
ningowe dla osób z niepełno-
sprawnością ruchową”, a trze-
cie miejsce – chodzieskie Sto-
warzyszenie na Górze i jego 
inicjatywa „Puszczeni na głę-
bokie wody”.                        RAK

Warto kupować nasze
Samorząd województwa 
kontynuuje wiosenną akcję 
„Wspieraj Wielkopolskich 
Producentów!”.

Chodzi o  to, by pomóc 
przetrwać trudny czas pod-
miotom skupionym w  Sie-
ci Dziedzictwa Kulinarnego 
Wielkopolska.

Pandemia koronawiru-
sa trwa, dlatego hotelarze, 
restauratorzy, producen-
ci, przetwórcy i sprzedawcy 
(oferujący tradycyjne regio-
nalne specjały) nadal podle-
gają ograniczeniom działal-
ności. To trudne czasy dla 
biznesu i  ważne jest każde 
wsparcie dla naszych przed-
siębiorców. Planując przed-
świąteczne zakupy, można 
np. skorzystać z oferty tych 
podmiotów, które prowadzą 

sprzedaż zdalną z dowozem 
do domu lub odbiorem bez-
pośrednio u producenta.

– Zachęcam do solidar-
nego wspierania wielkopol-
skich producentów i  pod-
czas zakupów do wyboru 
lokalnych produktów spo-
żywczych. Mamy gwarancję 
najlepszej jakości oraz wyjąt-
kowego smaku – przekonu-
je wicemarszałek Krzysztof 
Grabowski.

Aby dołączyć do akcji, 
wystarczy wejść na stronę 
Sieci Dziedzictwa Kulinar-
nego Wielkopolska (www.
sdk-wlkp.pl) lub skorzystać 
z aplikacji Kulinarna Wiel-
kopolska, wybrać interesują-
cy nas produkt lub restaura-
cję i złożyć zamówienie onli-
ne bądź telefonicznie.      RAK

Na sport  
i turystykę
Zarząd województwa za-
twierdził konkursy na gran-
ty dla samorządów i organi-
zacji pozarządowych.

3,8 mln złotych na „szatnie 
na medal”, 1,7 mln na wspar-
cie wielkopolskiej lekkoatle-
tyki i 450 tys. na poprawę in-
frastruktury wokół szlaków 
turystycznych w naszym re-
gionie. O te pieniądze będą 
mogły wnioskować samorzą-
dy przygotowujące inwestycje 
z zakresu sportu i turystyki. 

Nabór rozpocznie się już  
4 stycznia 2021 roku, a  za-
kończy – 5 lutego.

Przypomnijmy też, że do  
4 stycznia trwa konkurs ofert 
dla organizacji pozarządo-
wych zajmujących się tu-
rystyką i  krajoznawstwem. 
Do podziału jest 150 tys. zł 
na projekty (np. znakowanie 
szlaków, rozwój infrastruktu-
ry) realizowane od 15 marca 
do 31 grudnia 2021 roku.

Więcej szczegółów o tych 
naborach na stronie www.
umww.pl.                                RAK

Regiony o budżecie UE
26 listopada, podczas po-
siedzenia Komisji ds. Poli-
tyki Spójności Terytorial-
nej i Budżetu UE (COTER) 
Europejskiego Komitetu 
Regionów, marszałek Ma-
rek Woźniak przedstawił 
oświadczenie w sprawie za-
powiedzianej przez rządy 
Polski i Węgier groźby za-
blokowania pakietu budże-
towego UE.

Marszałek w imieniu pol-
skiej delegacji wyraził zanie-
pokojenie zapowiedzią weta 
z powodu objęcia pakietu bu-
dżetowego UE klauzulą pra-
worządności.

„Praworządność to jed-
na z  najważniejszych war-
tości, na których opiera się 
Unia Europejska” – czytamy 
w oświadczeniu.

Marek Woźniak podkre-
ślił, że opóźnienie przepływu 
funduszy unijnych byłoby 
ogromnym zagrożeniem dla 
samorządów, bo uniemożli-
wiłoby realizację wielu inwe-
stycji. Oprócz Funduszu Od-
budowy, który ma podnieść 

gospodarkę całej UE z kry-
zysu wywołanego pandemią 
COVID-19, późniejszy do-
stęp do pieniędzy unijnych 
dotyczyłby też Funduszu 
Sprawiedliwej Transforma-
cji. Ma on zapewnić regionom 
środki na łagodzenie skutków 
odchodzenia od węgla. 

Oświadczenie spotkało się 
z poparciem wielu przedsta-
wicieli władz lokalnych i re-
gionalnych z różnych krajów 
UE. Podkreślali oni, że pra-
worządność jest podstawową 
wartością w Europie. Z treś-
cią stanowiska nie zgodzili 
się z kolei zasiadający w KR 
przedstawiciele PiS.            RAK

Kroplówka  
dla lotniska
Poznańska Ławica dostała 
niespełna 7 mln zł dofinan-
sowania w ramach rządo-
wej pomocy dla lotnisk.

To kropla w morzu potrzeb, 
bo już kilka miesięcy temu 
władze lotniskowej spółki 
w Poznaniu (jej udziałowcem 
jest m.in. województwo) sza-
cowały, że jej tegoroczny bi-
lans może zamknąć się stratą 
rzędu 30 mln zł.

Głównym powodem kło-
potów finansowych spół-
ki jest oczywiście spowodo-
wany pandemią dramatycz-
ny spadek liczby pasażerów. 
W ostatnich tygodniach sy-
tuacja jeszcze się pogorszy-
ła. Przez dużą część listo-
pada z Ławicy (i  to nie co-
dziennie) można było po-
lecieć tylko do Warszawy, 
Amsterdamu i Dublina). Od 
1 grudnia wróciło połączenie 
do Londynu, a Lufthansa, Ry-
anair i Wizz Air zapowiedzia-
ły wznowienie latania na wie-
lu trasach w drugiej połowie 
miesiąca, przed świętami. ABO
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Oświadczenie w KR przedsta-
wił marszałek Marek Woźniak.

Cenne krajobrazy
Powstaje audyt, który pomoże chronić wyjątkowe widoki w regionie.

Audyt krajobrazowy 
województwa zosta-
nie, w  myśl nowych 

przepisów, uchwalony przez 
sejmik po raz pierwszy. Na 
razie sejmikowe komisje za-
poznały się z  pracami nad 
dokumentem, które są pro-
wadzone przez Wielkopol-
skie Biuro Planowania Prze-
strzennego przy współpracy 
z powołaną przez marszałka 
radą naukową.

Celem audytu jest iden-
tyfikacja wszystkich typów 
krajobrazów występujących 
w województwie, określenie 
ich cech charakterystycz-
nych i  unikatowych oraz 
ocena wartości. Wskaza-
ne zostaną krajobrazy prio-
rytetowe, czyli szczególnie 
cenne dla społeczeństwa ze 
względu na swoje warto-
ści przyrodnicze, kulturo-
we i estetyczno-widokowe. 
Do tej kategorii zalicza się 
także obszary objęte ochro-
ną prawną: parki kulturowe, 
parki narodowe, rezerwaty 
przyrody, parki krajobrazo-
we i  obszary chronionego 
krajobrazu. 

Zgodnie z  przepisami 
w opracowaniu identyfikuje 
się zagrożenia dla możliwości 
zachowania wartości danego 
krajobrazu i  wskazuje nie-
zbędne działania w celu jego 
zachowania i ochrony. Można 
też zasugerować lokalne for-
my architektoniczne zabudo-
wy oraz formułować postu-
laty utworzenia lub powięk-
szenia parku krajobrazowe-

go lub obszaru chronionego 
krajobrazu.

Najważniejszą częścią po-
wstającego dokumentu będą 
wnioski i rekomendacje doty-
czące kształtowania i ochro-
ny krajobrazów prioryteto-
wych i tych w obrębie obsza-
rów prawnie chronionych. 
Zapisy tej części audytu de-
legowane są następnie do do-
kumentów planistycznych, 
zarówno szczebla regionalne-
go, jak i lokalnego. Oznacza 
to, że ustalenia audytu mu-
szą zostać uwzględnione przy 
sporządzaniu studiów uwa-
runkowań i  kierunków za-

gospodarowania przestrzen-
nego gmin oraz miejscowych 
planów zagospodarowania 
przestrzennego.

Stąd dużego znaczenia 
nabiera rozpoczynająca 
się właśnie, a  poprzedzają-
ca uchwalenie dokumentu, 
procedura formalnoprawna, 
w  której wezmą udział lo-
kalne samorządy i  instytu-
cje mające wpływ na ochro-
nę środowiska czy zachowa-
nie zabytków. – Audyt krajo-
brazowy jest sporządzany po 
raz pierwszy w historii plano-
wania rozwoju regionu, nie-
zwykle ważny jest więc udział 

partnerów samorządowych 
i  mieszkańców w  procesie 
tworzenia tego dokumentu 
– podkreślają przedstawicie-
le WBPP. – Dlatego odbędą 
się szerokie konsultacje spo-
łeczne projektu wraz z dys-
kusją nad zaproponowanymi 
rozwiązaniami.

Także sejmikowi radni 
podczas prac komisji podkre-
ślali wagę, jaką zapisy audy-
tu mogą mieć w przyszłości 
dla rozwoju poszczególnych 
gmin w województwie, ape-
lując o aktywny udział lokal-
nych samorządów w pracach 
nad dokumentem.                ABO
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Takie widoki warto chronić – na zdjęciu wiatrak koźlak w krajobrazie wiejskim.
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Jak sobie radzić w dobie pandemii
Samorząd województwa, 
walcząc z koronawirusem, 
wspomaga medyków, udo-
stępnia łóżka chorym na 
COVID-19, zdobywa do-
świadczenie na forum mię-
dzynarodowym.

Choć ze względu na zmie-
niające się decyzje wojewody 
i NFZ sytuacja jest dynamicz-
na, można uznać, że w szczy-
towym okresie w listopadzie 
w  placówkach podległych 
samorządowi województwa 
było przygotowanych aż 900 
„łóżek covidowych”. Miej-
sca dla pacjentów z korona-
wirusem wyodrębniono aż 
w 14 z 18 marszałkowskich 
SPZOZ-ów.

Już setki milionów
O poczynaniach wojewódz-
twa związanych z  przeciw-
działaniem pandemii marsza-
łek Marek Woźniak poinfor-
mował przy okazji spotkania 
z  dziennikarzami, podczas 
którego zaprezentowano pro-
jekt przyszłorocznego budże-
tu. Już w kwietniu samorząd 
rozpoczął procedury, dzięki 
którym udało się zakupić 138 
respiratorów, w tym 10 trans-
portowych. 100 sztuk sprzę-
tu trafiło do szpitali powiato-
wych w Wielkopolsce, pozo-
stałe wspierają pracę szpitali 
wojewódzkich. 

– Wiosną taka decyzja mo-
gła wydawać się nieco na wy-
rost, jednak obecnie te respi-
ratory są niezbędne. Ponad-
to są dobrej klasy i pochodzą 

z pewnego źródła – podkre-
ślił Marek Woźniak. – Cze-
kamy też na rozstrzygnięcie 
przetargu na zakup 16 kare-
tek, które wzmocnią system 

transportu chorych w  tym 
trudnym czasie.

W czasie pandemii samo-
rząd za ponad 33 mln zł za-
kupił też środki ochrony oso-

bistej, w tym setki tysięcy ma-
seczek chirurgicznych, przy-
łbic i rękawic – tych ostatnich 
było ponad pół miliona 
sztuk. To wsparcie trafiło do 
47 szpitali w województwie.

Jak wyliczono w UMWW, 
dzięki wygospodarowanym 
przez województwo środkom 
unijnym (głównie z WRPO 
2014-2020, ale też z tzw. in-
strumentów zwrotnych z po-
przedniego WRPO) na róż-
ne formy działań związanych 
z reakcją na pandemię prze-
znaczono już znacznie ponad 
350 mln zł. Obejmuje to m.in. 
wspomniane zakupy dla pla-
cówek medycznych, wsparcie 

dla przedsiębiorców (granty 
i pożyczki płynnościowe), do-
finansowanie działań w ob-
szarze polityki społecznej, 
dotacje dla jednostek prowa-
dzących badania nad koro-
nawirusem lub programy dla 
różnych grup pacjentów.

Jak to robią inni?
Samorząd województwa sta-
ra się też pomóc naszym pla-
cówkom w zdobywaniu jak 
najlepszej wiedzy z  zakre-
su walki z  koronawirusem, 
w tym płynącej z doświad-
czeń międzynarodowych. 
Służyła temu, zorganizowana 
1 grudnia z inicjatywy Wiel-
kopolski, konferencja onli-
ne zatytułowana „Bezpiecz-
ny szpital w czasie pandemii 
SARS-CoV-2”.

Do rozmowy zaproszono 
partnerów z  krajów, które 
w wysokim stopniu zmagały 
się z pierwszą falą pandemii: 
Korei Południowej, Tajwa-
nu, Włoch, Hiszpanii, Szwe-
cji, Niemiec i Holandii. Go-
spodarzem wydarzenia była 
Paulina Stochniałek z zarządu 
województwa, a uczestniczy-
li w nim także przedstawiciele 
UMWW i poznańskich pla-
cówek: Szpitala Wojewódz-
kiego oraz Wojewódzkiej Sta-
cji Pogotowia Ratunkowego.

Paulina Stochniałek prze-
stawiła sytuację placówek 
medycznych w  kontekście 
pandemii w  Wielkopolsce. 
Podkreśliła, że zależy nam 
na poznaniu najlepszych roz-

wiązań najważniejszych szpi-
tali z zagranicy oraz procedur 
przygotowanych zarówno dla 
placówek medycznych, jak 
i dla administracji publicz-
nej. Materiały z konferencji 
zostały przekazane szpitalom 
z Wielkopolski.

Dotknięty transport
O  koronawirusie, a  kon-
kretnie o  wpływie pande-
mii na rozwój obszarów 
podmiejskich, rozmawiano 
także w ramach unijnej sie-
ci PURPLE, do której nale-
ży Wielkopolska. 2 grudnia 
odbyło się – w trybie zdal-
nym – zgromadzenie ogól-
ne tej platformy współpracy. 
O roli transportu zbiorowego 
w tym trudnym okresie oraz 
wynikających z niego zagro-
żeniach dla tej sfery dzia-
łalności samorządu regionu 
mówił wicemarszałek Woj-
ciech Jankowiak. 

– Aktualnie pozostajemy 
z wieloma pytaniami bez od-
powiedzi. Jak długo potrwa 
pandemia? Jak długo będzie 
ograniczona działalność ko-
lei? I najważniejsze, czy w sy-
tuacji powrotu do „normal-
nego” życia społeczno-gospo-
darczego preferencje wiel-
kopolskich pasażerów będą 
takie same jak na początku 
roku 2020 – zastanawiał się 
Wojciech Jankowiak. Wska-
zał też na potrzebę rozwiązań 
systemowych, które pozwolą 
skuteczniej reagować na nie-
przewidziane sytuacje.    ABO 
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O  doświadczeniach szpitali i  władz regionalnych w  walce z  koronawiursem Wielkopolanie roz-
mawiali z zagranicznymi partnerami podczas konferencji „Bezpieczny szpital w czasie pandemii 
SARS-CoV-2”. 

Dla psychiki
Zarząd województwa za-
twierdził plan rozmiesz-
czenia w Wielkopolsce cen-
trów zdrowia psychiczne-
go. Pacjent ma znaleźć po-
moc w każdym powiecie.

Specjalny dokument ustala 
warunki i możliwości realiza-
cji pilotażu centrów zdrowia 
psychicznego w Wielkopol-
sce (więcej szczegółów w ko-
lejnym numerze „Monitora”).

– Zdrowie psychiczne to 
ważna dziedzina opieki zdro-
wotnej. Istotne, by ludzie po-
trzebujący wsparcia w  tym 
zakresie wiedzieli, dokąd się 
kierować, by otrzymać po-
moc – mówi marszałek Ma-
rek Woźniak.

Plan został przygotowany 
przez Urząd Marszałkowski 
w Poznaniu przy współpracy 
z samorządami oraz członka-
mi Zespołu do spraw Ochrony 
Zdrowia Psychicznego. Prze-
wodniczy mu Paulina Stoch-
niałek z zarządu wojewódz-
twa, która podkreśla, że cho-
roby psychiczne to najczęstsza 
przyczyna samobójstw. I do-
daje: – Diagnostyka w Polsce 
musi się rozwijać, a dostęp do 
specjalistów w dziedzinie psy-
chiatrii jest najlepszy wtedy, 
gdy jest szybki.                      RAK

WCO znów się rozrośnie
Nowe ambulatorium powstanie przy ul. Strzeleckiej w Poznaniu.

Dzięki nakładom sa-
morządu wojewódz-
twa podległe mu 

Wielkopolskie Centrum On-
kologii w Poznaniu wzbogaci 
się o nowy budynek ambula-
toryjny. Podpisaniu umowy 
na jego budowę towarzyszyła 
17 listopada konferencja on-
line z udziałem lekarzy, sa-
morządowców, przedstawi-
cieli organizacji pacjentów 
i dziennikarzy.

– Ta inwestycja pozwoli 
na przeniesienie usług am-
bulatoryjnych z  różnych 
części szpitala oraz na ich 
udzielanie na większą ska-
lę i w odpowiednich warun-
kach, także z  uwzględnie-
niem wyzwań, jakie pojawi-
ły się w związku z pandemią 
– podkreślił dyrektor WCO 
prof. Julian Malicki.

Budynek stanie od stro-
ny ul. Strzeleckiej, z  której 
prowadzić będzie do niego 
główne wejście. Powierzchnia 
całkowita tej ciekawej bryły 
to 6800 m². Zaplanowano  
6 kondygnacji nadziem-

nych, a na dachu zielony ta-
ras. Oprócz gabinetów ambu-
latoryjnych przestrzeń ta po-
mieści też 3 nowe sale chirur-
giczne (w sumie WCO będzie 
więc miało już 9 sal operacyj-
nych), pododdział z 40 stano-
wiskami do dziennej chemio-
terapii, salę konferencyjną.

Ambulatorium będzie 
kolejnym z  kilku obiektów 
tworzących kompleks WCO 
w centrum Poznania. Ma być 
połączone z istniejącą zabu-
dową przez budynek central-
nego bloku operacyjnego, co 
zapewni efektywny ruch pa-
cjentów na terenie placówki. 
Jest to niezwykle istotne przy 
realizacji ponad 1000 świad-
czeń dziennie. Jak podkre-
ślają przedstawiciele WCO, 
w  architekturze budynku 
ważne jest również to, że 
jego wnętrza zostały zapro-
jektowane tak, by pozytywnie 
wpływać na samopoczucie 
pacjentów, a przez dostoso-
wane wyposażenie zapewniać 
poczucie komfortu i bezpie-
czeństwa.

– To niezwykle potrzebna 
i oczekiwana inwestycja. Już 
wizualizacja uświadamia, że 
będzie to nowoczesny i funk-
cjonalny budynek, choć nie 
ukrywam, że dość drogi 
– mówił marszałek Marek 
Woźniak. Podkreślił jedno-
cześnie, że w projekcie przy-
szłorocznego budżetu woje-
wództwa zarezerwowano pie-
niądze na tę budowę (w su-
mie samorząd przeznaczy na 
nią 29 mln zł), a także na za-
kup dla WCO kolejnego na-
rzędzia CyberKnife.

– Rak to choroba, która nie 
pozwala czekać. Jej leczenie 
wymaga ciągłych nakładów 
i wysiłków zarówno finanso-
wych, jak i naukowych – za-
znaczyła z kolei Paulina Stoch-
niałek z zarządu wojewódz-
twa. Zauważyła również, że 
zaplanowany w  podpisanej 
umowie czas budowy ambula-
torium (2,5 roku) pozwala za-
kładać, że jeszcze w tej kaden-
cji samorządu będzie można 
cieszyć się z zakończenia inwe-
stycji przy ul. Strzeleckiej. ABO

FO
T.

 A
RC

H
IW

U
M

 W
CO

Budynek ma ciekawie wpisać się w przestrzeń tej części miasta.
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Prof. Julian Malicki zaprezentował podpisaną umowę.
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Przedstawiamy tematy, które radni poruszali 
30 listopada, podczas XXIV sesji sejmiku,  

w ramach punktu „interpelacje i zapytania”.

Marek Sowa (PiS) w nawiązaniu do planowanego 
na 12 grudnia zakończenia remontu trasy ko-
lejowej między Starym Bojanowem a Lesznem 
wnioskował o przedłużenie kursowania pocią-
gów Poznańskiej Kolei Metropolitalnej do Lesz-
na od wejścia w życie kolejnego nowego roz-
kładu jazdy lub od czerwca 2021 roku.

Adam Bogrycewicz (PiS) w swojej wypowiedzi na-
wiązał do udziału w spotkaniu dotyczącym 
wsparcia z programu „Mosty dla regionów” na 
przeprawę przez Noteć w ramach drogi woje-
wódzkiej nr 242 w miejscowości Żuławka. Po-
dziękował za działania podjęte w tej sprawie 
przez wicemarszałka Wojciecha Jankowiaka 
i dyrektora Wielkopolskiego Zarządu Dróg Wo-
jewódzkich Pawła Katarzyńskiego.

Przemysław Ajchler (KO) interpelował w sprawie 
dokończenia remontu drogi wojewódzkiej nr 
160 z Międzychodu do Sowiej Góry oraz zwró-
cił uwagę na potrzebę naprawy będącego 
w najgorszym stanie technicznym odcinka dro-
gi wojewódzkiej nr 198.

Jerzy Lechnerowski (niezrzeszony) złożył interpela-
cję w sprawie budowy ścieżki pieszo-rowero-
wej wzdłuż drogi wojewódzkiej nr 431 w Pusz-
czykowie, na odcinku od ul. Niwka Stara do ul. 
Nadwarciańskiej.

Filip Kaczmarek (KO) wystosował zapytanie w spra-
wie zabezpieczenia w budżecie wojewódz-
twa na 2021 rok środków na Wielkopolski Szlak 
Pracy Organicznej. Radny chciał wiedzieć, jaki 
jest szacowany koszt tego przedsięwzięcia i czy 
wydatki na nie obejmuje kwota zarezerwowa-
na na utworzenie nowo wydzielonej instytucji 
kultury w pałacu w Winnej Górze.

Paulina Stochniałek (KO) w imieniu kilku podle-
głych samorządowi województwa placówek 
oświatowych odniosła się do wypowiedzi rad-
nej Łucji Zielińskiej z wcześniejszej sesji, wska-
zując m.in. na wysoką zdawalność egzaminów 
zawodowych w tych szkołach.

 
Łucja Zielińska (PiS) w odpowiedzi do powyższego 
wskazała, że w swoim wcześniejszym wystąpie-
niu ustosunkowała się do omawianego raportu 
oświatowego, podkreślając potrzebę zwróce-
nia uwagi na wyniki egzaminów.

Ponadto radni złożyli następujące pisemne interpelacje 
i zapytania: Ewa Panowicz (KO) – w sprawie możliwości dofi-
nansowania hospicjum domowego Stowarzyszenie KOLORY 
w Lesznie; Adam Bogrycewicz (PiS) – w kwestiach dotyczących: 
koncepcji budowy obwodnicy Trzcianki oraz współfinan-
sowanej przez samorząd województwa przebudowy drogi 
śródpolnej Gądek – Pokrzywnica w gminie Szydłowo;  Andrzej 
Pichet (KO) – z prośbą o wykonanie ścieżki pieszo-rowerowej 
przy drodze wojewódzkiej nr 450 w Gostyczynie; Agnieszka 
Grzechowiak (SLD-LR) – ponownie na temat wytyczenia i oznako-
wania przejścia dla pieszych przez drogę wojewódzką nr 190 
w Kobylcu (gmina Szydłowo); Zofia Itman – w sprawach: taboru 
samochodowego w konińskim Wojewódzkim Ośrodku Ruchu 
Drogowego oraz (ponownie) przekształcenia ziemi rolnej na 
budownictwo i inne cele; Krzysztof Sobczak (PiS) – z pytaniem 
o wydatki samorządu województwa na zapobieganie, prze-
ciwdziałanie i zwalczanie COVID-19; Marzena Wodzińska (KO) – na 
temat postulatów rolników oraz producentów maku i konopi 
o wcześniejsze wydawanie decyzji dotyczących wyznaczenia 
tych upraw.                                                                                           ABO

Z nadzieją o budżecie
Sejmik rozpoczął dyskusję o finansach województwa na 2021 rok.

Zbliżający się koniec 
roku to czas debaty 
nad najważniejszymi 

dokumentami finansowy-
mi w  Wielkopolsce. Rad-
ni w  pierwszym czytaniu 
(podczas posiedzeń komisji 
i w trakcie sesji sejmiku, która 
w trybie zdalnym odbyła się 
30 listopada) przeanalizowa-
li założenia do budżetu woje-
wództwa na 2021 rok oraz do 
wieloletniej prognozy finan-
sowej regionu.

Skarbnik województwa El-
żbieta Kuzdro-Lubińska po-
informowała, że w przyszłym 
roku dochody wielkopolskie-
go samorządu wyniosą 1 mld 
617 mln zł, a wydatki zapla-
nowano na 1 mld 984 mln zł. 
Deficyt zostanie sfinansowa-
ny dzięki obligacjom i  po-
życzce z Europejskiego Ban-
ku Inwestycyjnego.

Drogi, kolej i ochrona 
zdrowia
Największe wydatki w budże-
cie stanowią tradycyjnie in-
westycje drogowe i kolejowe 
(w tym dofinansowanie pa-
sażerskich przewozów kole-
jowych), na które planuje-
my przeznaczyć 823,7 mln zł 
(w tym na drogi 432,2 mln). 
To wzrost o 115 mln zł, biorąc 
pod uwagę tegoroczne nakła-
dy w tych dziedzinach. Przy-
kłady? Wśród największych 
zadań drogowych są m.in. 
budowa obwodnic Wronek 
i Gostynia oraz budowa mo-
stu przez rzekę Wartę w Ro-
galinku. Ponadto za kwotę 
76,5 mln zł kupimy trzy ko-
lejne pociągi „elf2”.

– Drugim ważnym seg-
mentem w  budżecie woje-
wództwa jest ochrona zdro-
wia, w którą zainwestujemy 
prawie 400 mln zł. Najwięcej 
wydamy na dokończenie bu-
dowy Wielkopolskiego Cen-
trum Zdrowia Dziecka w Po-
znaniu, ale równie istotne są 
inwestycje Wielkopolskie-
go Centrum Onkologii oraz 
przedsięwzięcia realizowane 
w innych naszych szpitalach 
– wyliczała Elżbieta Kuzdro-
-Lubińska.

Inwestujemy w kulturę
Analizując wydatki, nie spo-
sób nie wspomnieć o  za-
planowanych kilku inwe-
stycjach z  obszaru kultury, 
w  tym m.in. modernizacji 
sceny głównej Teatru Wiel-
kiego w Poznaniu, rozbudo-
wie infrastruktury Muzeum 
Pierwszych Piastów na Led-
nicy, otwarciu nowej insty-
tucji kultury związanej z gen.  
J. H. Dąbrowskim w Winnej 
Górze.

W budżecie zarezerwowa-
no też pieniądze na szereg 
przedsięwzięć edukacyjnych, 
a  także w  zakresie ekologii 

i ochrony środowiska, np. na 
nowy projekt „Life after coal”, 
wspierający wschodnią Wiel-
kopolskę w procesie transfor-
macji energetycznej. 

Od wielu lat ważnymi ele-
mentami w budżecie woje-
wództwa są także programy 
integracji społecznej (skie-
rowane do seniorów, osób 
z  niepełnosprawnościami, 
bezrobotnych) oraz liczne 
projekty związane ze spor-
tem i turystyką.

Ambitny, elastyczny 
i solidarnościowy
– Budżet na rok 2021 na-
zwałem budżetem „dobrej 
nadziei”, bo mamy nadzieję, 
że przyszły rok będzie rokiem 

w miarę normalnej pracy, za-
pewne w drugiej części, bo 
w pierwszej będziemy jesz-
cze zmagać się z pandemią – 
mówił 13 listopada podczas 
zdalnego spotkania z dzien-
nikarzami marszałek Ma-
rek Woźniak. – To budżet 
ambitny i  konsekwentny, 
bo podobnie jak poprzed-
nie, jest rozwojowy, pomimo 
wszystkich trudności i spad-
ku dochodów wynikających 
ze zmian podatkowych CIT 
i PIT. To także, podobnie jak 
w  latach ubiegłych, budżet 
proinwestycyjny, z  bardzo 
wysokim wskaźnikiem wy-
datków majątkowych, kosz-
tem wydatków bieżących, 
które minimalizujemy. 

Na inwestycje w 2021 roku 
przeznaczymy 955 mln zł, 
czyli wzrosną one o  216,2 
mln zł w porównaniu z ro-
kiem 2020.

– To jest także budżet so-
lidarnościowy, bo od lat in-
spirujemy i wspieramy ini-

cjatywy realizowane przez 
samorządy lokalne, organi-
zacje pozarządowe, policję 
czy państwową straż pożar-
ną. To także budżet elastycz-
ny, ponieważ mamy zapisane 
w nim rezerwy celowe (aż 83 
mln zł), które możemy wyko-
rzystać na konkretne wydatki 
w 2021 roku – podkreślił Ma-
rek Woźniak.

Finanse a pandemia
Podczas sesji sejmiku mar-
szałek Marek Woźniak pod-
kreślał, że to specyficzny bu-
dżet, bo ze względu na pan-
demię koronawirusa nie do 
końca jasne jest, jak będą 
kształtowały się dochody re-
gionu (zwłaszcza z podatku 

CIT) oraz jak będzie wyglą-
dała realizacja poszczegól-
nych zadań.

– Jako województwo jeste-
śmy dobrze przygotowani na 
trudną sytuację gospodarczą 
w kraju. Naszym celem przy 
konstruowaniu tego budżetu 
było m.in. utrzymanie nad-
wyżki operacyjnej i zapew-
nienie płynności finansowej – 
uspokajała Elżbieta Kuzdro-
-Lubińska.

– Nie mam wątpliwości, 
że ogólne założenia budżetu 
wynikają z sytuacji związanej 
z epidemią. Warto jednak od-
notować, że w 2023 roku za-
dłużenie województwa sięg-
nie niemal 1 mld zł – zauwa-
żył z kolei radny niezrzeszony 
Jerzy Lechnerowski.

– To dobry i  zrównowa-
żony budżet, a to, czego nie 
udało nam się zrobić w 2020 
roku, zrealizujemy w  przy-
szłym – dodał przewodniczą-
cy sejmikowej Komisji Bu-
dżetowej Jan Grzesiek z PSL.

Czy będą zmiany?
Radni, zwłaszcza z  klubu 
PiS zgłosili kilkanaście po-
prawek do projektu. Zbi-
gniew Czerwiński apelował 
o: większe wydatki na budo-
wę zbiorników retencyjnych 
i na program „Deszczówka”, 
kontynuację projektu „Ra-
zem Skuteczniej Bis”, wspar-
cie na zbiórkę eksponatów 
i pamiątek dla Muzeum Po-
wstania Wielkopolskiego. 

– 2020 rok pokrzyżował 
wiele naszych działań, dla-
tego warto kontynuować te 
programy samorządu, które 
się sprawdziły. Mam nadzieję, 
że te poprawki znajdą uzna-
nie zarządu – stwierdził szef 
klubu PiS.

Adam Bogrycewicz zabie-
gał o dotację na moderniza-
cję pracowni cytostatyków 
w  szpitalu w  Pile. Wnioski 
o przygotowanie dokumen-
tacji na budowę ścieżek ro-
werowych przy drogach wo-
jewódzkich złożyli radni: Zo-
fia Itman, Robert Popkow-
ski, Krzysztof Sobczak oraz 
niezrzeszony Jerzy Lechne-
rowski. Z kolei Marek Sowa 
wniósł o: wydłużenie kur-
sowania pociągów PKM do 
Leszna, rezygnację z opłat za 
przewóz rowerów w pocią-
gach, wsparcie dla Muzeum 
Okręgowego w Lesznie.

Skąd wziąć na to pienią-
dze? Według PiS, ogranicza-
jąc np. wydatki na promocję 
województwa, wynagrodze-
nia w urzędzie i w ROPS, li-
kwidując program in vitro, 
zmniejszając rezerwę celową. 

O  wpisanie do  rezerwy 
przebudowy drogi nr 432 
ze Środy Wlkp. do Ruszko-
wa i wykonania przejścia dla 
pieszych w Kobylcu na dro-
dze nr 190 zaapelował z kolei 
szef klubu radnych SLD-LR 
Adam Cukier.

Marszałek Marek Woźniak 
zapowiedział, że zarząd wo-
jewództwa przyjrzy się tym 
uwagom, a ostateczne decy-
zje sejmik podejmie 21 grud-
nia.                                       RAK
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Radni obradowali zdalnie, a w sali sesyjnej UMWW usiadła przewodnicząca sejmiku Małgorzata 
Waszak-Klepka.

Ze względu na pandemię nie do końca 
jasne jest, jak będą kształtowały się 
dochody regionu, np. z podatku CIT

t
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Wicemarszałek Wojciech Jankowiak
– odpowiedział na trzy interpe-
lacje i zapytanie Adama Bogry-
cewicza.
Wskazał, że w związku z opraco-
wywaną dokumentacją przed-

projektową dla modernizacji linii kolejowej 
Bydgoszcz – Piła – Krzyż – Gorzów Wlkp. – 
Kostrzyn w marcu wybrano wariant inwesty-
cyjny, który na odcinku Piła – Krzyż – Kostrzyn 
przewiduje zwiększenie prędkości do 160 
km/h oraz elektryfikację. Prace dokumenta-
cyjne zakończono 30 października. Pozytyw-
ne stanowisko samorządu województwa wo-
bec realizacji tego projektu wyrażono w 2018 
roku, a w najbliższym czasie do zarządu PKP 
PLK trafi ponownie pismo z poparciem dla 
tej inwestycji.

W sprawie połączenia kolejowego do Mię-
dzychodu jako potencjalne źródło finanso-
wania inwestycji wskazał rządowy program 
„Kolej+ do 2028 r.”. Samorząd województwa 
zgłosił do niego projekt pn.  „Rewitalizacja 
linii kolejowej nr 368 Szamotuły – Między-
chód”. Elementem wyjściowym będzie stu-
dium planistyczno-prognostyczne, które ma 
być sfinansowane i zlecone przez zaintereso-
wane samorządy. Tę linię uwzględniono także 
w zaktualizowanym Planie Zrównoważonego 
Rozwoju Publicznego Transportu Zbiorowe-
go dla Województwa Wielkopolskiego. 

W kwestii inwestycji drogowych w pół-
nocnej Wielkopolsce poinformował o szero-
kim zakresie działań podjętych dotąd w re-
gionie i we współpracy z lokalnymi władzami. 
Potrzeby w kwestii likwidacji zagrożeń na 
drogach, zwiększania poziomu bezpieczeń-
stwa są nadal duże, a środki – niewystarcza-
jące. Liczba wykonanych zadań z  zakresu 
infrastruktury drogowej jest uzależniona od 
pozyskanych nakładów finansowych, dlate-
go możliwość realizacji zgłoszonych potrzeb 
będzie rozważana po zatwierdzeniu budżetu 
na rok 2021. 

Przekazał, że przedsięwzięcie dotyczące 
obwodnicy Trzcianki ujęto już w Planie Trans-
portowym dla Województwa Wielkopolskie-
go. Poinformował też, że w wyniku rozmów 
z lokalnymi władzami przyjęto, iż w kwestii 
opracowania koncepcji projektowej budowy 
wschodniej obwodnicy Trzcianki inwestorem 
zadania ma być gmina Trzcianka, a  woje-
wództwo wielkopolskie będzie je współfi-
nansowało do wysokości 50 proc. kosztów.
– odniósł się do dwóch interpelacji Andrzeja 
Picheta.

W  sprawie wykonania dodatkowego 
przejścia dla pieszych przez DW 490 na ul. 
Ceglanej w  Przygodzicach poinformował, 
że w związku z rozpoczęciem przez gminę 
prac dotyczących budowy drogi gminnej na 
ww. ulicy, zwróci się do wójta z propozycją 
współpracy.

Odpowiedział na interpelację dotyczącą 
wykonania drogi pieszo-rowerowej w  ra-
mach DW 450 w Gostyczynie. Wskazał, że 
opracowywana jest dokumentacja projekto-
wa dla zadania pn. „Rozbudowa drogi woje-
wódzkiej nr 450 w miejscowości Gostyczyna, 
polegająca na budowie chodnika”. Termin za-
kończenia prac projektowych przewidziano 
na koniec kwietnia 2021 r. Następnie, po za-
poznaniu się z kosztami planowanej inwe-
stycji, zostanie podjęta decyzja o terminie 
realizacji zadania.
– odpisał na dwie interpelacje Ewy Panowicz.
Wobec postulatu likwidacji bariery i udroż-
nienia skrzyżowania ul. Krańcowej z DW 309 
w Lipnie poinformował, że dotychczasowe 
rozwiązanie komunikacyjne jest optymalne. 
Wskazana ulica ma zapewnioną obsługę ko-
munikacyjną przez dojazd drogami powiato-

wymi do skrzyżowania, na którym funkcjonu-
je pełna sygnalizacja świetlna.

W  sprawie zamontowania sygnalizacji 
świetlnej na przejściu dla pieszych przy DW 
309 w Lipnie przekazał, że w tym miejscu jest 
już znak drogowy informacyjny D-6 „Przej-
ście dla pieszych” wraz z lampą ostrzegaw-
czą. W celu przeprowadzenia analizy BRD 
zostanie złożony wniosek do policji o udo-
stępnienie danych o liczbie wypadków w tym 
miejscu z ostatnich 24 miesięcy.
– odpowiedział na interpelację Marka Sowy 
dotyczącą zniesienia opłaty za przewóz rowe-
rów w pociągach spółek Koleje Wielkopolskie 
oraz POLREGIO. Stwierdził, że priorytetem 
w kolejowych przewozach pasażerskich or-
ganizowanych przez województwo jest prze-
wóz osób, a mając na uwadze bezpieczeń-
stwo podróżnych, masowy przewóz rowerów 
nie jest obecnie możliwy. Departament 
Transportu UMWW, wspólnie z operatorami 
kolejowymi, podczas planowanej weryfikacji 
taryfy przewozowej przeanalizuje możliwość 
ułatwienia transportu roweru pociągiem, 
przy jednoczesnym zachowaniu komfortu 
podróży pasażerów. Nie ma jednak podstaw 
do wprowadzenia bezpłatnego przewozu 
rowerów na terenie całego województwa. 
Niemniej poszczególne linie kolejowe zosta-
ną dodatkowo przeanalizowane pod kątem 
ich udziału w rozwoju turystyki rowerowej.

Członek zarządu województwa  
Paulina Stochniałek
– odpisała na interpelację 
złożoną przez Ewę Panowicz 
w sprawie możliwości dofinan-
sowania hospicjum domowe-

go Stowarzyszenie KOLORY w Lesznie. Po-
informowała o możliwości dofinansowania 
działań realizowanych przez stowarzysze-
nie w przypadku wzięcia przez nie udziału 
w otwartych konkursach ofert ogłaszanych 
każdego roku przez Samorząd Województwa 
Wielkopolskiego.
– przekazała Filipowi Kaczmarkowi, że 
uchwalone 9 października przez zarząd wo-
jewództwa „Strategiczne kierunki rozwoju 
opieki psychiatrycznej w województwie wiel-
kopolskim” są realizacją zdania samorządu 
województwa, wynikającego z Narodowego 
Programu Ochrony Zdrowia Psychicznego 
na lata 2017-2022. Poinformowała, że nie-
obecność Poznańskiego Ośrodka Zdrowia 
Psychicznego w dokumencie strategicznym 
wynika z faktu, że działalność tego ośrodka 
oraz innych poradni zdrowia psychicznego 
wpisuje się w środowiskowy model psychia-
trycznej opieki zdrowotnej.

Dyrektor Departamentu Kultury 
UMWW Włodzimierz Mazurkiewicz
– odpowiadając w imieniu mar-
szałka województwa na interpe-
lację Krystyny Kubickiej-Sztul, 
poinformował, że samorząd 

województwa prowadzi dziesięć instytucji 
muzealnych. Wśród nich jest Muzeum Zie-
miaństwa w Dobrzycy z oddziałem – Muze-
um w Winnej Górze, którego statutowa dzia-
łalność obejmuje m.in. gromadzenie zbiorów 
z zakresu historii hymnu polskiego i Legio-
nów Polskich we Włoszech. Ponadto w po-
morskim Będominie, w dworku – miejscu uro-
dzenia gen. Józefa Wybickiego – funkcjonuje 
oddział gdańskiego Muzeum Narodowego 
– Muzeum Hymnu Narodowego. W związku 
z tym zakupienie przez Województwo Wielko-
polskie nieruchomości w Manieczkach w celu 
utworzenia w tym miejscu Muzeum Hymnu 
Narodowego i gen. Józefa Wybickiego nie jest 
zasadne.                                                               ABO

ZARZĄD ODPOWIADA
t

Przedstawiamy wyciąg z odpowiedzi udzielonych na wcześniejsze 
interpelacje i zapytania radnych.

Nie chcą weta
Sejmik przyjął stanowisko dotyczące negocjacji budżetu UE.

Sejmik, mimo sprzeci-
wu radnych PiS, przyjął 
(wniesione przez prze-

wodniczących klubów KO, 
PSL i SLD – Lewica Razem, 
a kierowane m.in. do premie-
ra i parlamentarzystów) sta-
nowisko „dotyczące planów 
zawetowania przez rząd Rze-
czypospolitej Polskiej budże-
tu Unii Europejskiej na lata 
2021-2027”. 

Radni wyrazili głębokie 
zaniepokojenie taką zapo-
wiedzią, wskazując na korzy-
ści płynące dla kraju i Wiel-
kopolski z obecności w UE, 
a także na zagrożenia wyni-
kające z  ewentualnego bra-
ku przyjęcia unijnego budże-
tu i  Funduszu Odbudowy. 
Sejmik zaapelował do rządu 
o przyjęcie budżetu, wskazu-
jąc na obowiązek działania na 
korzyść państwa i jego oby-
wateli oraz potrzebę dążenia 
do konsensusu i  współpra-
cy w UE. Radni wyrazili po-
nadto zaniepokojenie tym, że 
powodem weta miałoby być 
wprowadzenie kryterium pra-
worządności, bo to „stwarza 
podejrzenia, że w Polsce nie 
obowiązują rządy prawa”.

Przeciwko tym zapisom 
wystąpili radni PiS.

– Jest rzeczą niedopusz-
czalną, żeby w  sporze mię-

dzynarodowym samorząd 
województwa stanął po stro-
nie obcego państwa, skanda-
liczne jest stawanie po stro-
nie niemieckiej prezydencji – 
mówił Zbigniew Czerwiński. 
– To byłby uprawniony tekst 
w landtagu Hesji, ale to wstyd, 
że coś takiego wychodzi z ko-
lebki Polski.

– To stanowisko jest an-
typaństwowe, antypolskie 
i szkodliwe – dodawał Adam 
Bogrycewicz. – Sejmik nie 
ma kompetencji, żeby po-
uczać rząd w kwestiach poli-
tyki międzynarodowej.

– Nie chcemy nikogo po-
uczać ani wchodzić w kompe-
tencje innych organów pań-
stwa, tylko wyrazić nasz nie-

pokój tym, co może się wy-
darzyć – tłumaczył Henryk 
Szopiński (KO).

– Krytyka nie dotyczy pań-
stwa polskiego, tylko rządu 
i wynika z naszej troski o Pol-
skę. Państwo wspierający ten 
rząd postępujecie w myśl za-
sady „po nas choćby potop”  
– dodawała Tatiana Sokołow-
ska (KO). A jej klubowa kole-
żanka Ewa Panowicz zauwa-
żała: – Państwo z PiS boicie 
się tej praworządności, jak 
diabeł święconej wody.

– Nie ma zgody na pomy-
sły radykałów z prawej stro-
ny sceny politycznej – dekla-
rował Jarosław Maciejewski 
(PSL). – Świadomie wstąpili-
śmy do zjednoczonej Europy 
i chcemy w niej pozostać, bo 
dla nas to nie jest jakaś wyi-
maginowana wspólnota.

Podczas prac komisji i na 
sesji radni PiS (Adam Bogry-
cewicz, Krzysztof Dembiński 
i Małgorzata Stryjska) zgła-
szali poprawki do stanowi-
ska, zmieniające jego treść na 
poparcie dla weta lub wskazu-
jące, że tylko radni konkret-
nych klubów są jego autorami. 
Wszystkie jednak zostały od-
rzucone większością głosów.

Ostatecznie za przyjęciem 
uchwały zagłosowało 23 rad-
nych, a 10 było przeciw.   ABO

Nagrodzą naukowców

Kilkadziesiąt tysięcy zło-
tych to wartość nowej na-
grody, którą będzie co roku 
przyznawał samorząd wo-
jewództwa.

Sejmik podjął, przygoto-
waną na wniosek klubu KO, 
uchwałę o ustanowieniu Na-
grody Naukowej Samorzą-
du Województwa Wielko-
polskiego. Co roku kapituła 
– złożona z reprezentantów 
wielkopolskich uczelni pub-
licznych oraz przedstawi-
cieli marszałka i sejmikowej 
Komisji Edukacji i Nauki – 
wskaże laureata (naukowca 
lub zespół), który wykazał 
się istotnym dla Wielkopol-
ski osiągnięciem, potwier-
dzonym publikacją lub wdro-
żeniem.

– Samorząd wojewódz-
twa posiada różne narzę-
dzia umożliwiające wspiera-

nie edukacji, a nie miał do-
tąd takiego w sferze nauki – 
tłumaczył podczas sesji swój 
pomysł przewodniczący Ko-
misji Edukacji i Nauki Filip 
Kaczmarek (KO). – Uroczy-
ste wręczanie nagrody ma się 
odbywać podczas sesji sejmi-
ku, a jej wysokość ustalono 
na 25.000 zł dla laureata in-
dywidualnego, 30.000 zł dla 
zespołu dwuosobowego lub 
40.000 zł dla wieloosobowego 
zespołu naukowców.

Pomysł spodobał się też 
opozycji. – Powinniśmy bu-
dować prestiż i rozpoznawal-
ność samorządu wojewódz-
twa, także w środowisku na-
ukowym, więc to dobra ini-
cjatywa – przyznał Zbigniew 
Czerwiński (PiS).

Uchwała ustanawiająca na-
grodę została przyjęta jedno-
głośnie.                               ABO
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Przewodnicząca sejmiku Małgorzata Waszak-Klepka podzięko-
wała radnym i urzędnikom zaangażowanym w stworzenie no-
wej nagrody.

Radni do rad

Sejmik 30 listopada wska-
zał swoich przedstawicie-
li do organów związanych 
z działalnością pożytku 
publicznego i NFZ.

W  związku z  nową ka-
dencją Wielkopolskiej Rady 
Działalności Pożytku Pub-
licznego sejmik wskazał swo-
ich przedstawicieli do tego 
gremium. Zasiądą w  nim 
przedstawiciele wszystkich 
sejmikowych klubów: Kry-
styna Kubicka-Sztul (SLD-
-LR), Jarosław Maciejewski 
(PSL), Patrycja Przybylska 
(KO) oraz Łucja Zielińska 
(PiS).

Do zadań rady należy prze-
de wszystkim współtworze-
nie koncepcji współpracy sa-
morządu województwa z sek-
torem pozarządowym oraz 
konsultowanie dokumentów 
dotyczących działalności po-
żytku publicznego w regionie.

Z kolei jako jeden z dwóch 
sejmikowych przedstawicie-
li w  Radzie Wielkopolskie-
go Oddziału Wojewódzkie-
go Narodowego Funduszu 
Zdrowia została wyznaczona 
(zgłoszona przez PSL) Miro-
sława Katarzyna Kaźmierczak 
– radna województwa w po-
przedniej kadencji. Zastąpi 
ona prof. Annę Matuszczak, 
która zrezygnowała z pełnie-
nia tej funkcji.                    ABO

„Opóźnienie 
przepływu 
środków unijnych 
do Polski to 
ogromne straty dla 
biznesu, rolników 
i samorządów” – 
argumentują radni

t
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Nagrody za ekologię i kulturę
2 grudnia w Poznaniu roz-
strzygnięto dwa konkursy 
organizowane przez samo-
rząd województwa. Uro-
czystość odbyła się online.

W  konkursie „Działania 
proekologiczne i  prokultu-
rowe w ramach strategii roz-
woju województwa wielko-
polskiego” biorą udział gmi-
ny i powiaty oraz podległe im 
instytucje, a także organiza-
cje, podmioty gospodarcze 
i  organizacje pożytku pub-
licznego z całego regionu. 

Wydarzenie promuje ini-
cjatywy lokalne podejmo-
wane na rzecz ekologii (np. 
edukacji, poprawy jakości 
powietrza, właściwej gospo-
darki odpadami) oraz dzia-
łania podnoszące jakość życia 
w małych miastach i na wsi 
(inicjatywy społeczne, kul-
turalne, aktywizujące miesz-
kańców).

– Wzrastają wymogi zwią-
zane z ochroną środowiska, 
ale czasami sam przepis nie 
wystarczy. Potrzebna jest 

edukacja, zmiana nawyków 
i zachowań – podkreślił Jacek 
Bogusławski z zarządu woje-
wództwa.

Z edukacją właśnie związa-
ny był drugi konkurs „Nasz 
pomysł na ochronę środowi-
ska”. W  ramach rywalizacji 
uczniowie klas 6, 7 i 8 szkół 
podstawowych oraz ucznio-
wie szkół ponadpodstawo-
wych przygotowywali i rea-
lizowali kampanię promocyj-
ną, szukając ciekawych roz-
wiązań służących ochronie 
i kształtowaniu przyrody.

Listy tegorocznych laure-
atów obu przedsięwzięć do-
stępne są na stronie interne-
towej www.umww.pl.        RAK

Winna Góra osobno
Sejmik wyraził zgodę na 
podział Muzeum Ziemiań-
stwa w Dobrzycy – Zespo-
łu Pałacowo-Parkowego 
i utworzenie nowej instytu-
cji kultury samorządu wo-
jewództwa np. Pałac Gene-
rała Dąbrowskiego w Win-
nej Górze.

To konsekwencja wcześ-
niejszych działań samorządu 
regionu. Już w czerwcu 2018 
roku odkupiono znajdują-
cy się w rękach prywatnych 
obiekt, w którym eksponowa-
ne były muzealia z Gniezna 
i  Poznania, upamiętniające 
generała J.H. Dąbrowskiego. 

Zgodnie z planami, rekwi-
zyty związane z gen. Dąbrow-

skim będą dominować w tym 
muzeum, ale stopniowo przy-
bywać będzie w  nim także 
pamiątek po innych zasłużo-
nych Wielkopolanach: orga-
nicznikach, bohaterach walk 
o wolność, patriotach.

– Chcemy zmienić formu-
łę funkcjonowania pałacu 
w Winnej Górze. To ma być 
nie tylko muzeum opiekują-
ce się artefaktami, ale instytu-
cja kultury, promująca i kul-
tywująca wartości ziemiań-
skie, patriotyczne, wojskowe 
– wyjaśniał podczas sesji sej-
miku marszałek Marek Woź-
niak. – Ma to być też ważny 
punkt tworzonego Szlaku 
Pracy Organicznej.            RAK

Odszedł Maestro

17 listopada, w wieku 74 
lat, zmarł Gabriel Chmura, 
wybitny dyrygent, dyrektor 
artystyczny Teatru Wiel-
kiego im. Stanisława Mo-
niuszki w Poznaniu.

Gabriel Chmura urodził się 
w 1946 roku we Wrocławiu. 
Studiował pianistykę, kom-
pozycję i dyrygenturę w Tel 
Awiwie (dokąd wyemigrował 
w 1957 roku), Paryżu, Wied-
niu i Sienie. Zdobywał liczne 
nagrody i wyróżnienia, dy-
rygując (a niekiedy i szefu-
jąc im) orkiestrami w Niem-
czech, Kanadzie, Japonii, we 
Francji, we Włoszech, w Izra-

elu i w Polsce. Dyrektorem 
artystycznym poznańskiego 
gmachu pod Pegazem był od 
2012 roku.

W  złożonych kondolen-
cjach marszałek Marek Woź-
niak określił zmarłego jako 
artystę, „którego muzyczna 
wyobraźnia i wrażliwość, pa-
sja, talent i dorobek wymaga-
ły od muzyków i melomanów 
szacunku i oddania się sztu-
ce bez reszty”. „Maestro, choć 
bez Twojej batuty i ciętej ri-
posty będzie o wiele trudniej, 
obiecujemy nie zwalniać tem-
pa!” – napisali z kolei współ-
pracownicy z Opery.        ABO
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Galę otworzył Jacek Bogusław-
ski z zarządu województwa.
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Biblioteka wraca na „stare śmieci”
Zakończył się, trwający od 
wiosny 2019 roku, remont 
siedziby Wojewódzkiej Bi-
blioteki Publicznej i Cen-
trum Animacji Kultury 
przy ul. Prusa 3 w Pozna-
niu. Do końca roku po-
trwa wyposażanie obiektu 
i przeprowadzka jego użyt-
kowników.

To jedna z większych in-
westycji ostatnich lat w  in-
stytucjach kultury samorzą-
du województwa. Remont 
kosztował ponad 14 mln zł, 
a został dofinansowany m.in. 
z WRPO 2014+.

WBPiCAK to miejsce, 
w  którym obok promowa-
nia czytelnictwa i pracy in-
strukcyjno-metodycznej pro-
wadzonej na rzecz bibliotek 
publicznych województwa 
(tych miejskich i gminnych 
placówek wraz z filiami jest 
ponad 600!), odbywa się upo-
wszechnianie szeroko rozu-
mianej wiedzy i kultury. In-
stytucja prowadzi też bogatą 
działalność wydawniczą, fo-
tograficzną, folklorystyczną 
i krajoznawczą. 

Dotychczas WBPiCAK 
funkcjonowała w  różnych 

lokalizacjach w  Poznaniu 
(przy ul. Prusa, ul. Drzyma-
ły, ul. Mickiewicza, ul. Kra-
marskiej). Główny budynek 
biblioteki na Jeżycach, zbu-
dowany w latach 60.-70. XX 
wieku, nie był w najlepszym 
stanie i nie spełniał wymogów 
związanych z dostępnością dla 
osób niepełnosprawnych. 

Obecnie wszystkie działy 
placówki będą funkcjonować 
w sześciopiętrowym budynku 
przy ul. Prusa 3. Parter i dwa 
pierwsze piętra przeznaczo-

no do użytku publicznego, 
na pozostałych mieścić się 
będą poszczególne pracow-
nie, działy i administracja bi-
blioteki. Dzięki moderniza-
cji budynek stał się nie tylko 
estetyczny, nowoczesny i do-
stępny, ale przede wszystkim 
bardziej funkcjonalny. 

– Zmiany, jakie zaszły po re-
moncie, umożliwią korzysta-
nie z naszych usług osobom 
niepełnosprawnym, dadzą 
naszym czytelnikom i użyt-
kownikom lepsze i piękniej-

sze przestrzenie do korzysta-
nia z oferty biblioteki, a pra-
cownikom poprawią komfort 
pracy – mówi p.o. dyrektora 
WBPiCAK Iwona Smarsz, 
podkreślając dobrą współpra-
cę z samorządem wojewódz-
twa i wykonawcą tego trudne-
go remontu. – Mamy nadzieję, 
że efekt modernizacji spotka 
się z pozytywnym odbiorem 
wszystkich, którzy zagoszczą 
w progach biblioteki.

A  zmiany będzie można 
zauważyć już na zewnątrz. 
Wejście główne zostało prze-
niesione na front budynku 
i  ozdobione świetlnym ne-
onem, który stylistyką na-
wiązuje do innych jeżyckich 
neonów, np. kina Rialto. Po 
wyburzeniu ścian wewnętrz-
nych powstał okazały, prze-
szklony hol, który będzie 
idealną przestrzenią wysta-
wienniczą. Przedłużeniem 
holu jest nowa, profesjonal-
nie wyposażona sala audio-
wizualna. Przeszklona została 
także, widoczna już od wej-
ścia, antresola na półpiętrze, 
która stanie się miejscem ka-
meralnych spotkań dla twór-
ców, pisarzy, fotografów.  ABO

Z Arbuzem i Pchełką
Książka, która zachęci dzieci do zwiedzania Wielkopolski.

To książka przepięknie 
wydana, interesująco 
napisana i uroczo zi-

lustrowana. „Arbuz i Pcheł-
ka, czyli wielkie wyprawy 
w Wielkopolskę” ma zachęcić 
najmłodsze pokolenie Wiel-
kopolan do odwiedzenia naj-
ciekawszych zakątków woje-
wództwa.

Departament Kultury 
UMWW od kilku lat syste-
matycznie wydaje publikacje 
opowiadające o regionie. Były 
to m.in. zbiory reportaży: 
„Wielkopolska poza Pozna-
niem” oraz „Wielkopolska or-
ganiczna”, a także przewodni-
ki, np. „Na ratunek aniołom, 
diabłom, świętym i grzesz-
nikom” napisany przez Joan-
nę Jodełkę. Książki te moż-
na w całości pobrać z portalu 
kulturaupodstaw.pl. Wkrótce 
pojawi się tam też nowa po-
zycja (już można przeczytać 
wybrane rozdziały). 

– Zainspirowały mnie te 
książki o miejscach czy po-
staciach związanych z Wiel-
kopolską. Z perspektywy ro-
dzica brakowało mi czegoś 
takiego dla dzieci. Coraz 
rzadziej wyjeżdżamy ze swo-
imi pociechami gdzieś blisko 
domu, do miejsc związanych 
z  historią regionu. Myśla-
łam o  wydawnictwie, któ-
re pozwoli zaciekawić dzie-
ci tą tematyką na tyle, żeby 
po przeczytaniu tego same 

chciały namówić rodzi-
ców do odwiedzenia miejsc, 
w których gościli bohatero-
wie książki – mówi sejmiko-
wa radna KO Patrycja Przy-
bylska, która była inicjator-
ką powstania książki. – Mój 
ulubiony rozdział? Myślę, że 
ten o Kórniku jest wciągają-
cy… Także moim dzieciom 
się spodobał; gdy zobaczyły 
ilustracje, zaraz były zainte-
resowane, o czym będzie ta 
przygoda…

Pomysł spodobał się urzęd-
nikom. Napisanie tekstu za-
proponowali Malinie Prze-
śludze – autorce książek 
i sztuk teatralnych dla dzie-
ci, laureatce wielu konkursów 
i nagród. Przygotowano listę 
ciekawych miejsc z regionu, 
gdzie potencjalnie mogłaby 
się toczyć akcja książki. Jej 
bohaterowie to suczka Pcheł-
ka i świnka morska Arbuz. To 
oni podróżują po Wielkopol-
sce, docierając zarówno pod 

ziemię (kopalnia soli), jak  
i wysoko nad nią (lot szybow-
cem w leszczyńskim aeroklu-
bie). Wydawnictwo roi się od 
zjawiskowych ilustracji Alicji 
Kocurek.

Publikacja nie trafi do 
sprzedaży. Zostanie rozesłana 
do wszystkich bibliotek pub-
licznych na poziomie gmin 
i powiatów w regionie. Bę-
dzie można ją także wygrać 
w konkursach oraz ściągnąć 
ze wspomnianej strony inter-
netowej.

Dla czytelników „Moni-
tora” mamy niespodziankę! 
Pachnące jeszcze drukarską 
farbą egzemplarze książek 
z przygodami Arbuza i Pcheł-
ki trafią do pięciu osób, któ-
re jako pierwsze prześlą do 
nas (e-mailem na adres mo-
nitor@umww.pl) prawidłowe 
odpowiedzi na trzy pytania:

1. Arbuz i Pchełka odwie-
dzają znaną kopalnię soli we 
wschodniej Wielkopolsce. 
Tam oprowadza bohaterów 
minerał Halit. Do jakiego 
miasta trafili?

2. W  trakcie swoich wy-
praw bohaterowie docierają 
do wielkopolskiego miasta, 
w  którym znajduje się po-
mnik glana. O jaką miejsco-
wość chodzi?

3. Jedna z podróży zwie-
rzaków prowadzi do zamku 
w  Kórniku. Czyj duch tam 
straszy?                                ABO
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Odnowione wejście do budynku przy ul. Prusa zachęca do od-
wiedzenia biblioteki.
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Bohaterowie książki odwiedzają m.in. Muzeum Arkadego Fied-
lera w Puszczykowie.
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Barometr zawodów – kto szybko znajdzie pracę?
Wojewódzki Urząd Pracy w Poznaniu pod-
sumował szóstą edycję badania  „Barometr 
zawodów”.

Tegoroczne badanie przebiegało w specy-
ficznych warunkach pandemii i ograniczonej 
działalności wielkopolskich publicznych służb 
zatrudnienia. Zrealizowano 31 paneli eksper-
ckich mających określić prognozowane w po-
wiatach zapotrzebowanie na pracowników 
w 2021 r.

Mimo że wielkopolski rynek pracy nadal jest 
jednym z największych w kraju, to sytuacja 
pandemiczna dość często pojawiała się jako 
uzasadnienie zmian w zapotrzebowaniu na za-
wody, tj. wzrostu w przypadku m.in. pracowni-
ków sprzedaży internetowej, ratowników me-
dycznych, pielęgniarek i położnych, psycholo-
gów i psychoterapeutów, listonoszy i kurierów 
lub spadku: głównie w zawodach recepcjoniści 
i rejestratorzy oraz pracownicy biur podróży 
i organizatorzy obsługi turystycznej.

Deficytów kadrowych należy spodziewać 
się w  branży transportowej, budowlanej, 
oświatowej (szkolnictwo zawodowe), prze-
twórstwa przemysłowego (przemysł spo-
żywczy, meblarski), opieki medycznej, służb 
mundurowych. W szacunkach na 2021 rok 
nowymi wśród deficytowych zawodów są: 
betoniarze i  zbrojarze, cukiernicy, graficy 
komputerowi oraz psycholodzy i psychote-
rapeuci. Status deficytowych utraciły zawo-
dy: kelnerzy i barmani, mechanicy maszyn 
i urządzeń, nauczyciele języków obcych i lek-
torzy, pracownicy ds. finansowo-księgowych 
ze znajomością języków obcych oraz sprze-
dawcy i kasjerzy.

Utrzymuje się niedobór pracowników z wy-
sokim poziomem umiejętności zawodowych 

i aktualną wiedzą w ramach wykonywanej 
profesji. Dotyczy to m.in. branży beauty (fry-
zjerzy, kosmetyczki), gastronomii (kucharze), 
branży motoryzacyjnej (blacharze i lakiernicy 
samochodowi, mechanicy pojazdów), usług 
księgowo-rachunkowych (pracownicy ds. 
rachunkowości i księgowości, samodzielne 
księgowe). Umiejętność obsługi maszyn wy-
magana będzie także od kandydatów do pra-
cy w przetwórstwie przemysłowym.

Liczną grupę deficytów stanowią zawody 
z różnych gałęzi przemysłu, zwłaszcza rozwi-
niętych w Wielkopolsce przemysłu spożyw-
czego czy meblarskiego: cukiernicy, elektry-
cy, elektromechanicy, elektromonterzy, kraw-
cy i pracownicy produkcji odzieży, masarze 
i przetwórcy ryb, operatorzy obrabiarek skra-

wających, piekarze, robotnicy obróbki drew-
na i stolarze, spawacze, ślusarze. Niepokoi de-
ficyt kadr nauczycielskich odpowiedzialnych 
za kształcenie zawodowe (nauczyciele przed-
miotów i instruktorzy praktycznej nauki za-
wodów). Eksperci wskazali na starzenie się 
tej grupy osób, ale i starzenie się ich wiedzy 
i umiejętności w stosunku do realiów funkcjo-
nowania nauczanego fachu na rynku. Podej-
mowane są już działania mające niwelować 
braki w kształceniu zawodowym, np. poprzez 
współpracę szkół z biznesem i zaangażowa-
nie przedstawicieli firm w proces edukacji.

W aktualnej trudnej sytuacji w gospodarce 
dobrze radzi sobie branża technologii infor-
matycznych, m.in. dzięki łatwości dostoso-
wania się do pracy zdalnej. Dodatkowo sytu-

acja epidemiologiczna spowodowała wzrost 
zainteresowania usługami informatycznymi 
poprzez przeniesienie wielu działalności do 
sieci internetowej, a  także automatyzację 
pewnych procesów. Tutaj nadal poszukiwa-
ni będą projektanci i administratorzy baz da-
nych, programiści, specjaliści elektroniki, au-
tomatyki i robotyki oraz graficy komputerowi.

W aglomeracji poznańskiej największe kło-
poty ze znalezieniem pracy mogą mieć: eko-
nomiści, filozofowie, historycy, politolodzy 
i kulturoznawcy, pedagodzy, pracownicy biur 
podróży i organizatorzy obsługi turystycznej, 
recepcjoniści i rejestratorzy, socjolodzy i spe-
cjaliści ds. badań społeczno- ekonomicznych, 
specjaliści technologii żywności i żywienia, 
technicy informatycy. Nadwyżka kadr wyni-
ka z akademickiego charakteru aglomeracji 
i dużej liczby studentów na kierunkach hu-
manistycznych.

Duży deficyt pracowników w powiecie po-
znańskim i stolicy Wielkopolski będzie wy-
stępować w zawodach związanych z branżą 
transportową (kierowcy samochodów cię-
żarowych i ciągników siodłowych, magazy-
nierzy), ze służbami mundurowymi, szkolni-
ctwem zawodowym (nauczyciele), z opieką 
medyczną (lekarze oraz ratownicy medyczni, 
pielęgniarki i położne, opiekunowie osoby 
starszej lub niepełnosprawnej).

Szczegółowe wyniki badania dostępne są 
na stronie internetowej barometrzawodow.pl.

PROMOCJA

WOJEWÓDZKI URZĄD PRACY
W POZNANIU

Będzie  
nowy most

Obiekt nad Notecią w miej-
scowości Żuławka w powie-
cie pilskim zakwalifikował 
się do wsparcia w ramach 
rządowego programu „Mo-
sty dla regionów”.

Most w Żuławce w ramach 
drogi wojewódzkiej nr 242 
czeka na remont od ponad 
20 lat. To ważna w regionie 
komunikacyjna i turystycz-
na przeprawa, łącząca woje-
wództwa wielkopolskie i ku-
jawsko-pomorskie. Ma zna-
czenie dla gospodarki i han-
dlu, gdyż znajduje się między 
dwoma ważnymi drogami 
krajowymi: DK 11 i DK 5. 

Jak wyjaśniał podczas spot-
kania z dziennikarzami wi-
ceminister funduszy i poli-
tyki regionalnej Waldemar 
Buda, dotacja w  wysokości 
570 tys. zł pozwoli przygo-
tować dokumentację projek-
tową, a sama budowa mostu 
i infrastruktury drogowej wo-
kół niego szacowana jest na 
15 mln zł.

– Cieszymy się z  tego 
wsparcia. Kilka miesięcy temu 
podpisaliśmy porozumienie 
na przygotowanie inwestycji 
na Noteci w Ciszkowie, a te-
raz mamy dofinansowanie dla 
mostu w Żuławce. Ten obiekt 
wymaga interwencji – podsu-
mował wicemarszałek Woj-
ciech Jankowiak.                 RAK

Kolejowe dobre wieści
Projekty z Wielkopolski przeszły do drugiego etapu rządowego programu „Kolej+”, na torach pojawiły się 
nowe pociągi „elf 2”, a PKM będzie nadal kursować do Jarocina.

25 listopada w Dzień 
Kolejarza wice-
marszałek Woj-

ciech Jankowiak podpisał 
wraz z przedstawicielami sa-
morządów uczestniczących 
w projekcie Poznańskiej Ko-
lei Metropolitalnej porozu-
mienie dotyczące kontynu-
acji współpracy na odcinku 
Poznań Główny – Jarocin.

– Trasa do Jarocina ma 
największą liczbę pasaże-
rów spośród wszystkich linii 
wychodzących z  Poznania. 
W  ciągu doby kursują tam 
24 pary pociągów. Samorzą-
dom położonym wzdłuż tego 
szlaku chciałbym podzięko-
wać za trzy lata współpra-
cy i podkreślić, że była ona 
zgodna i harmonijna – zazna-
czył podczas zdalnego spot-
kania Wojciech Jankowiak.

Nowe porozumienie bę-
dzie obowiązywało przez 
kolejne 3 lata, do 31 grud-
nia 2023 roku z możliwoś-
cią kontynuacji. Częstotli-
wość połączeń, tj. 24 pary 
pociągów dziennie, zapew-
nią w godzinach szczytu od-
jazdy pociągów w odstępie 
około 30 minut.

Poznańska Kolej Metropo-
litalna funkcjonuje z dużym 
sukcesem wzdłuż 7 linii ko-
lejowych w kierunkach z Po-
znania do: Jarocina, Nowego 
Tomyśla, Wągrowca, Grodzi-
ska Wlkp., Gniezna, Rogoźna 
i Wrześni. Od 1 stycznia 2021 
r. pociągi w ramach PKM po-
jadą również do Kościana, 
a po zakończeniu moderni-
zacji linii kolejowej – także 
do Wronek.

***
Dwa dni później, 27 listo-

pada, prezes zarządu spółki 
PKP Polskie Linie Kolejowe 
S.A Ireneusz Merchel poin-
formował samorządowców 
(Wielkopolskę podczas wi-

deokonferencji reprezentował 
wicemarszałek Wojciech Jan-
kowiak) o wynikach pierw-
szego etapu naboru projek-
tów do rządowego programu 
„Kolej+”.

W ramach oceny formal-
nej do programu, mającego 
uzupełnić lokalną i regional-
ną infrastrukturę na torach, 
zakwalifikowano 79 projek-
tów liniowych i punktowych 
z całego kraju o łącznej war-
tości około 30,5 mld zł. Przy-
pomnijmy, że samorząd woje-
wództwa zgłosił pięć projek-
tów o łącznej wartości ponad 
1,7 mld zł. Jak się okazało, 
wszystkie przeszły do kolej-
nego etapu. 

Wśród nich są: rewitali-
zacja trasy nr 236/390 Wą-
growiec – Rogoźno – Czarn-
ków (65 km, szacunkowy 
koszt inwestycji to 400 mln 
zł); rewitalizacja linii kolejo-
wej nr 368 Szamotuły – Mię-
dzychód (56 km, 350 mln zł); 
rewitalizacja trasy nr 360 na 
odcinku Gostyń – Kąkolewo 
(22,5 km, 140 mln zł) oraz 
rewitalizacja linii kolejowej 
nr 369 na odcinku Śrem – 
Czempiń (21,6 km, 313 mln 
zł). 

Piąty zgłoszony przez 
Wielkopolskę projekt doty-
czy budowy nowego połą-
czenia kolejowego na odcin-
ku Turek – Konin (40 km tra-

sy ma kosztować co najmniej 
550 mln zł).

***
Na początku grudnia do 

Wielkopolski dotarły nato-
miast dwa pierwsze pociągi 
„elf 2”, które samorząd woje-
wództwa zamówił w bydgo-
skiej firmie PESA. Następne 
dwa składy przyjadą do Po-
znania w grudniu, a ostatni 
spośród pięciu nowych pocią-
gów – w styczniu 2021 roku.

– Chcemy sprostać oczeki-
waniom pasażerów i utrzy-
mać standard przewozów 
koleją w naszym wojewódz-
twie na bardzo wysokim po-
ziomie. Dlatego inwestuje-
my w  nowoczesne, wygod-
ne i  pojemne składy. Takie 
są właśnie nowe „elfy 2” typu 
48WEb. Pojazdy te mają wiele 
udogodnień, które z pewnoś-
cią sprawią, że podróżowanie 
koleją po Wielkopolsce stanie 
się jeszcze bardziej komforto-
we – podkreśla wicemarsza-
łek Wojciech Jankowiak.

Pociągi mają 90,5 m dłu-
gości, 246 miejsc siedzących 
i mogą zabrać jednorazowo 
536 pasażerów. Rozwijają 
prędkość do 160 km/h.    RAK
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Do Wielkopolski dotarły dwa nowe pociągi „elf 2”.
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Poznaliśmy rozstrzygnię-
cia w organizowanym 
przez Wojewódzką Bi-

bliotekę Publiczną i Centrum 
Animacji Kultury konkursie 
Wielkopolska Press Pho-
to 2020. Jury – po obejrze-
niu 239 zdjęć pojedynczych 
i  1021 zdjęć w  141 zesta-
wach, nadesłanych przez 67 
autorów – przyznało Grand 
Prix Agnieszce Maruszczyk 
za zestaw zdjęć zatytułowa-
ny „Chłopięcy dziennik z izo-
lacji”.

– Wielkopolska Press Pho-
to jest od ponad 20 lat bardzo 
ważnym miejscem konfron-
tacji fotografów dokumenta-
listów. Pozwala dostrzec i za-
chować obraz świata, w któ-
rym żyjemy, świata tuż obok 
nas – zauważa Mariusz Fo-
recki, który przewodniczył 
obradom jury. – Tegoroczny 
konkurs był inny niż zwykle. 
Jego rozstrzygnięcie odbyło 
się w niezwykłym i szczegól-
nym czasie, w środku pande-
mii, kiedy to potwierdzonych 
zakażeń wirusem COVID-19 
było ponad dwadzieścia ty-
sięcy dziennie. Prace, które 
napłynęły na konkurs, wy-

raźnie pokazują, jak trudne 
zadanie mieli w tym roku fo-
tografowie.

W związku z tymi wyjąt-
kowymi okolicznościami 
organizatorzy, poza katego-
riami znanymi już z wcześ-
niejszych edycji konkur-
su („Człowiek i  jego pasje”, 
„Życie codzienne”, „Wyda-
rzenia”, „Sport”, „Przyroda 
i ekologia”) stworzyli nową, 
gromadzącą fotografie opi-
sujące tegoroczną codzien-
ność: „Czas pandemii”. Na-
grodzeni w nich autorzy to: 
Łukasz Cynalewski, Marcin 
Drab, Andrzej Dragan, Woj-
ciech Jachowski, Marek La-
pis, Agnieszka Maruszczyk, 
Maurycy Polewski, Dawid 
Stube, Robert Woźniak i Ma-
rek Zakrzewski. 

Kolejny już rok „Moni-
tor Wielkopolski” był jed-
nym z  patronów medial-
nych konkursu. Tradycyjnie 
na naszych łamach przedsta-
wiamy wybrane prace spo-
śród nagrodzonych, wyróż-
nionych i zakwalifikowanych 
do pokonkursowej wystawy – 
opowiadające o Wielkopolsce 
w pandemii i nie tylko.    ABO

Wielkopolskie obrazy – w pandemii       i nie tylko
Jak niezwykły czas ostatnich kilkunastu miesięcy zatrzymali w kadrze autorzy zdjęć dostrzeżonych przez jurorów w tegorocznej                            edycji konkursu Wielkopolska Press Photo?

Zdjęcie z zestawu Łukasza Cynalewskiego „Dziennik koronawirusa” (kategoria „Czas pandemii”).

Dawid Stube zdobył wyróżnienie za „Miłość w czasach zarazy” (kategoria „Czas pandemii”). Jeden z obrazów Marty Szyszki z zestawu „Koronawirus” (kategoria „Czas pandemii”).

Nagrodzona praca Andrzeja Dragana pod tytułem „Zaskocze-
nie” (kategoria „Czas pandemii”).

Kadr z nagrodzonego zestawu Roberta Woźniaka „Kościół w 
kwarantannie” (kategoria „Czas pandemii”).

Jedno ze zdjęć z zestawu „Na pierwszej linii” autorstwa Karola 
Budzińskiego (kategoria „Czas pandemii”).
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Wielkopolskie obrazy – w pandemii       i nie tylko
Jak niezwykły czas ostatnich kilkunastu miesięcy zatrzymali w kadrze autorzy zdjęć dostrzeżonych przez jurorów w tegorocznej                            edycji konkursu Wielkopolska Press Photo?

„Protestująca kobieta” przyniosła Wojciechowi Jachowskiemu nagrodę w kategorii „Wydarzenia”.

W kategorii „Życie codzienne” jury zwróciło uwagę m.in. na zestaw zdjęć Roberta Woźniaka „Siostra Józefa”.

„Manewry tęczy” Łukasza Cynalewskiego zostały zauważone w kategorii „Człowiek i jego pasje”.

Zdjęcie Michała Adamskiego z zestawu „Obraz” wyróżnionego w kategorii „Człowiek i jego pasje”.

Kadr z wyróżnionego zestawu Marka Zakrzewskiego „Nielegal-
ny transport” („Przyroda i ekologia”).

Ujęcie z zestawu „Obóz dla klimatu” autorstwa Rafała Pozorskie-
go („Przyroda i ekologia”).

Marka Lapisa wyróżniono w kategorii „Wydarzenia” za fotogra-
fię „Mariusz Błaszczak”.
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Każde ważne wydarzenie 
historyczne owocuje 
dziełami sztuki. Poja-
wiają się grafiki, obrazy, 
rzeźby, piosenki i wier-

sze. Artystyczny dorobek Powstania 
Wielkopolskiego nie przedstawia się 
jednak imponująco. Najlepiej zo-
stali zapamiętani malarze, którzy 
w okresie popowstańczym utrwali-
li najbardziej charakterystyczne wy-
darzenia z lat 1918-1919.

Słynne pocztówki
Z pewnością na pierwszym miej-
scu należy wymienić Leona Prau- 
zińskiego. Urodzony w 1895 roku 
w Poznaniu, absolwent gimnazjów 
w Ostrowie Wielkopolskim i w Po-
znaniu, zaangażowany był w  taj-
ny polski ruch niepodległościowy. 
Podczas I wojny światowej walczył 
na froncie zachodnim, był trzykrot-
nie ranny. Po powrocie do Pozna-
nia w 1918 roku zaangażował się 
w przygotowania powstańcze, a po-
tem wziął udział w walkach w Po-
znaniu i na froncie zachodnim wiel-
kopolskiego zrywu.

Był więc czynnym uczestnikiem 
walk powstańczych i  życia żoł-
nierskiego, doskonale też umiał je 
przedstawiać w  swoich pracach. 
W okresie międzywojennym wręcz 
ukształtował graficzne wyobrażenie 
Powstania Wielkopolskiego. Szcze-
gólnie utrwalił się cykl dwunastu 
obrazów Prauzińskiego, przedsta-
wiających epizody z wydarzeń po-
znańskich z listopada i grudnia 1918 
roku: obrady Rady Robotniczo-Żoł-
nierskiej w nowym gmachu Ratu-
sza, powitanie Ignacego Jana Pade-
rewskiego wieczorem 26 grudnia 
1918 roku, pochód dzieci szkol-
nych przed „Bazarem” w południe 
następnego dnia, zrywanie flag pol-
skich przez żołnierzy niemieckich 
późnym popołudniem 27 grudnia, 
walki o budynek Prezydium Policji, 
rozdzielanie broni pomiędzy miesz-
kańców miasta, wymiana warty nie-
mieckiej na polską w  Odwachu, 
walki na moście Chwaliszewskim, 
aresztowanie dowódcy V Korpu-

su Armijnego w gmachu przy uli-
cy Solnej, rozbrojenie żołnierzy nie-
mieckich w  fortach poznańskich, 
zdobycie stacji lotniczej w  Ławi-
cy 6 stycznia 1919 roku i wreszcie 
uroczysta msza na placu Wolności 
w dniu zaprzysiężenia pierwszych 
oddziałów regularnej Armii Wiel-
kopolskiej 26 stycznia 1919 roku.

Obrazy te, zniszczone przez hit-
lerowskiego okupanta, dziś znane 
są przede wszystkim z bardzo po-
pularnej serii kolorowych pocztó-
wek, często wznawianych po woj-
nie. Trzeba podkreślić, że pocztówki  
L. Prauzińskiego, choć znakomicie 
oddają atmosferę panującą na uli-
cach powstańczego Poznania, nie 
mogą być traktowane jako doku-
mentacja powstania. W  zasadzie 
w pełni zgodne z rzeczywistością są 
sceny przedstawiające wydarzenia 
we wnętrzach, powitanie Paderew-
skiego w Poznaniu, na tle dzisiej-
szego Collegium Minus Uniwersy-
tetu, zdobycie Ławicy i msza na pla-
cu Wolności. Pozostałe prace muszą 
być traktowane jako alegoria i wi-
zja artysty. Trafnie pokazane są syl-
wetki powstańców i ruch na ulicach 
miasta. Artysta poszedł za rodzącą 
się wtedy legendą szturmu gmachu 
Prezydium Policji i rozpowszech-
nianą wersją śmierci Franciszka Ra-
tajczaka. Przemawiającego Ignace-
go Jana Paderewskiego  umiejscowił 
w oknie swego apartamentu w hote-
lu, a na ulicach Poznania namalował 
śnieg, który w rzeczywistości spadł 
dopiero kilka dni później. Dziś Leon 
Prauziński osobom zainteresowa-
nym tamtą epoką kojarzy się prze-
de wszystkim ze wspomnianą serią 
dwunastu pocztówek.

Ofiara Fortu VII
Tradycja powstańcza była bliska 
artyście przez całe dwudziestolecie 
międzywojenne, gdy w latach 1927-
-1928 uzupełnił wykształcenie arty-
styczne na studiach w Monachium. 
Stał się znany m.in. jako grafik, ilu-
strujący opowiadania o powstaniu, 
zamieszczane w  „Wielkopolskiej 
Ilustracji”, późniejszej „Ilustracji 
Polskiej”. Zasłynęły wtedy charak-
terystyczne sylwetki powstańców 
i żołnierzy Wojsk Wielkopolskich, 

ukazane w różnych sytuacjach ży-
ciowych. Podobnie z uznaniem ode-
brano rysunki L. Prauzińskiego za-
mieszczone w książeczce Romana 
Wilkanowicza „Jak dzieci wypędziły 
Niemców z Poznania” (1923). Arty-
sta nawiązał też kontakt z Adamem 
Ulrichem. Do jego opowiadań wy-
konywał ilustracje. Stał się sławny 
zwłaszcza jako ilustrator książki 
Ulricha pt. „W marszu i w bitwie. 
Szlakiem powstańców wielkopol-
skich 1914-1920”, opublikowanej 
w 1939 roku (po wojnie wydanej 
w  skrócie, w  ówcześnie „prawo-
myślnej” wersji).

Jednak o  późniejszych losach 
artysty zadecydowały inne prace. 
W 1939 roku ukazała się książka 
Józefa Kisielewskiego „Ziemia gro-
madzi prochy”, w dużej mierze na-
wiązująca formą do wydanego trzy 
lata wcześniej bestsellera Melchiora 
Wańkowicza „Na tropach Smętka”. 
Leon Prauziński zamieścił tam sil-
nie patriotyczne w treści i formie ry-

sunki ilustrujące niemiecką zabor-
czość i polską gotowość do obrony 
ojczystej ziemi. Te ilustracje zadecy-
dowały o aresztowaniu artysty w li-
stopadzie 1939 roku, osadzeniu go 
w Forcie VII i rozstrzelaniu 6 stycz-
nia następnego roku. Dziś Leon 
Prauziński, artysta wszechstronny 
i  o  szerokich zainteresowaniach, 
znany jest przede wszystkim jako 
malarz Powstania Wielkopolskiego 
i wielki miłośnik koni. W 2018 roku, 
w  stulecie wybuchu powstania, 
w  Bibliotece Raczyńskich można 
było obejrzeć wystawę dzieł Prau- 
zińskiego.

Armata przed „Bazarem”
Natomiast w większości zachowały 
się „powstańcze” prace innego po-

znańskiego artysty, Leona Wróblew-
skiego (1893-1975). Podobnie jak 
Prauziński, rodowity poznaniak, 
wykształcony pod okiem Wojciecha 
Kossaka, a potem na uczelniach ar-
tystycznych Paryża, w międzywoj-
niu działał w stolicy Wielkopolski 
i w Warszawie. Bliska była mu te-
matyka wojskowa i powstańcza. Do 
dziś zachowała się większość z jego 
czternastu obrazów, które były pre-
zentowane m.in. na wystawie pa-
miątek Armii Błękitnej (gen. Józe-
fa Hallera) w 1931 roku. Tematyka 
tych prac niejednokrotnie nawią-
zywała do wydarzeń powstańczych 
w Poznaniu. Często dziś wystawiane 
i reprodukowane są obrazy przed-
stawiające walki w okolicach budyn-
ku Opery, atak na Prezydium Policji, 
zdobycie Fortu Grolman przez pol-
skich skautów i Stary Rynek w Po-
znaniu, już zajęty przez powstańcze 
oddziały, tonący w polskich flagach. 
Utrwalił się zwłaszcza bardzo do-
bry obraz przedstawiający dwóch 

powstańców obok zdobytej armaty, 
stojących przed głównym wejściem 
do hotelu „Bazar”. Podobnie jak 
u Prauzińskiego, mamy tutaj śnieg 
na ulicach miasta, włączone oświet-
lenie uliczne (niezgodnie z realiami 
popołudnia 27 grudnia 1918 roku) – 
ale sylwetki powstańców pokazane 
są znakomicie. Może jedynie trud-
no zgodzić się ze studentem z laską 
w ręce i polskim skautem w letnim 
mundurze, zajmującymi Fort Grol-
man. Ale takie jest prawo artysty…

Podobnie jak L. Prauziński, Leon 
Wróblewski też lubił zajmować się 
tematyką wojskową i uwielbiał ko-
nie. Poza obrazami jego twórczość 
obejmuje liczne scenki rodzajowe 
z frontów I wojny światowej i dy-
namiczne grafiki ilustrujące walki 

powstańcze, zamieszczane w publi-
kacjach związanych z tym wydarze-
niem, m.in. w „Szkicach i fragmen-
tach z Powstania Wielkopolskiego 
1918/1919” (1933).

Żarty z dowódców
Jednak szczególnie interesują-
ce i oryginalne są grafiki związa-
ne z  Powstaniem Wielkopolskim 
wykonane przez Stefana Czesła-
wa Sonnewenda (1885-1939). Ich 
autor, urodzony w Poznaniu, wy-
kształcenie artystyczne uzyskał 
w klasach znakomitych profesorów 
w Wiedniu i w Krakowie, a następ-
nie w Dreźnie i w Paryżu. Dopiero 
w 1902 roku wrócił do stolicy Wiel-
kopolski, gdzie później zamieszkał 
na stałe. Organizował tu życie arty-
styczne. Po wybuchu I wojny świa-
towej wstąpił do Legionów Polskich 
i związał się z osobą Józefa Piłsud-
skiego, jako malarz frontowy. 

W 1919 roku przybył do Pozna-
nia i tutaj wykonał niezwykle orygi-
nalny wielkoformatowy zestaw 160 
grafik-karykatur „Ver Sacrum. Teka 
Armii Wielkopolskiej w dniach jej 
narodzin”, do której wstęp napisał 
Stanisław Przybyszewski. Tytuł teki, 
dosłownie „Święta Wiosna”, nawią-
zuje do wydawnictwa artystycznego 
wiedeńskiej secesji z lat 1898-1903. 
Artysta w żartobliwy i dość osobli-
wy sposób sportretował w niej nie-
których polityków i oficerów Do-
wództwa Głównego Sił Zbrojnych 
w Byłym Zaborze Pruskim. Wysta-
wa rysunków, zorganizowana w Sa-
lonie Towarzyszenia Artystów w Po-
znaniu przy placu Wolności w paź-
dzierniku 1919 roku, wzbudziła 
wielkie zainteresowanie; odwiedził 
ją m.in. Naczelnik Państwa w czasie 
pobytu w Poznaniu. Sam artysta po-
tem działał w stolicy Wielkopolski; 
zginął w Dubnie, w czasie ewakuacji 
we wrześniu 1939 roku.

Na zakończenie warto jeszcze 
przypomnieć fakt, o którym mało 
kto wie, a  mianowicie, że artystą 
malarzem był też Wincenty Wierze-
jewski, przywódca skautingu wiel-
kopolskiego w  okresie Powstania 
Wielkopolskiego, którego prochy 
niedawno sprowadzono na Cmen-
tarz Zasłużonych Wielkopolan. z

CO ZA HISTORIA

Powstanie okiem artystów
Jak wielkopolskie wydarzenia z 1918 i 1919 roku zobrazowali Prauziński, Wróblewski i Sonnewend.

Marek Rezler

Pocztówki Prauzińskiego, choć znakomicie 
oddają atmosferę panującą na ulicach 
powstańczego Poznania, nie mogą być 
traktowane jako dokumentacja powstania
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Najbardziej znane powstańcze wyobrażenia to 12 obrazów Leona Prauzińskiego, utrwalone w  postaci pocztówek, przedstawiających m.in. powitanie Ignacego Jana Paderewskiego wieczorem  
26 grudnia 1918 roku oraz wymianę warty niemieckiej na polską w Odwachu.
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Życz, biegaj, śpiewaj – na rocznicę
Jak zdalnie możemy wyrazić naszą pamięć o Powstaniu Wielkopolskim?

Jak co roku, samorząd wo-
jewództwa jest organiza-
torem obchodów kolejnej 

rocznicy wybuchu Powstania 
Wielkopolskiego. Tym razem, 
z oczywistych względów, nie 
będzie tradycyjnych maso-
wych uroczystości. Świętowa-
nie przenosi się do internetu, 
a bogaty katalog propozycji 
w tym względzie spina hasło 
#POWSTANIEna102. Więk-
szość wydarzeń znajdziemy 
na stronie www.27grudnia.
pl, tam również zamieszczo-
ny jest pełen wykaz tego, co 
będzie się działo.

Czego życzymy?
– Przenieśmy nasze święto-
wanie do przestrzeni wirtu-
alnej, oddajmy hołd naszym 
bohaterom indywidualnie, 
ale przecież RAZEM – za-
chęca Wielkopolan marsza-
łek Marek Woźniak.

Najciekawiej zapowiada 
się akcja #ŻYCZENIAna102.  
– Zapraszamy mieszkańców 
regionu do przesyłania ży-
czeń z  okazji rocznicy Po-
wstania Wielkopolskiego. 
Zachęcamy, by pojawiły się 
w nich biało-czerwone akcen-
ty, jak kotyliony, emblematy, 

przebrania lub kartki z  na-
pisem #POWSTANIEna102  
– apelują organizatorzy. 

Życzenia mogą mieć do-
wolną formę (zdjęcia, ry-
sunku, filmu, napisu). Będą 
one publikowane na wspo-
mnianej stronie interneto-
wej, a z najciekawszych prac 
powstanie film udostępnio-

ny 27 grudnia. Przyjrzymy się 
im również na łamach „Mo-
nitora Wielkopolskiego”.

Sport i śpiew
Kolejna odsłona święto-
wania (#BIEGAMYna102) 
przeznaczona jest dla ak-
tywnych. – Wszystkich mi-
łośników biegania zachęcamy 

do uczczenia rocznicy przez 
pokonanie symbolicznego 
dystansu 1918 metrów. Co 
wyjątkowe, chociaż podej-
mujący wyzwanie pobieg-
nie czy pójdzie sam, to jed-
nak będzie częścią wspólno-
ty! Gwarantujemy zastrzyk 
energii! – dopingują samo-
rządowcy. Te niespełna 2 km 

można przejść lub przebiec 
w dowolnym miejscu i czasie 
do 20 grudnia. Należy je udo-
kumentować w telefonicznej 
aplikacji biegowej. Zgłosze-
ni biegacze dostaną dyplomy 
i staną się częścią wielkiej pa-
miątkowej galerii.

Dla tych, co wolą wyrażać 
się w  muzyce, przeznaczo-
na jest akcja #ŚPIEWAMY-
na102. Na facebookowym 
fanpage’u  @27grudnia-Po-
wstanieWielkopolskie zo-
stanie zaprezentowane pre-
mierowe wykonanie pieśni 
„Marsylianka Wielkopolska” 
w  nowej aranżacji z  udzia-
łem wielkopolskich artystów. 
Równolegle, dzięki wersji ka-
raoke tego utworu, Wielko-
polanie będą mieli możliwość 
samodzielnego odśpiewania 
pieśni.

Dla maluchów
#MALIPOWSTAŃCYna102 
– to z kolei akcja włączająca 
najmłodszych Wielkopolan 
we wspólne świętowanie. Sta-
nowi zachętę dla nauczycieli 
oraz dzieci przedszkolnych 
i  wczesnoszkolnych (klasy 
I-IV) do wykonania w  ra-
mach zajęć zdalnych (bądź 

w innej formie, np. w przed-
szkolu) powstańczej rogatyw-
ki techniką origami. Pomo-
cą służyć będzie instrukta-
żowy film, wzbogacony nie 
tylko o wskazówki, jak przy-
gotować powstańcze nakry-
cie głowy, ale i o najciekaw-
sze fakty z historii niepodle-
głościowego zrywu przedsta-
wione w dostępnej dla dzieci 
formie.

Dodajmy, że w dniu 102. 
rocznicy wybuchu Powstania 
Wielkopolskiego na stronie 
www.27grudnia.pl o  godz. 
16.40 rozpocznie się specjal-
na  relacja online związana 
z tegorocznymi uroczystoś-
ciami. A bezpośrednio po ich 
zakończeniu, również w in-
ternecie odbędzie się premie-
rowy pokaz filmu dokumen-
talnego „Zwycięstwo. Po-
wstanie Wielkopolskie 1918-
-1919” w reżyserii Tadeusza 
Litowczenki oraz Dominiki 
Wójcik-Skolimowskiej. Pro-
ducentem filmu jest Fundacja 
Obywatelska „Bazar”, a ko-
producentem Wielkopolskie 
Muzeum Niepodległości. Sa-
morząd województwa dofi-
nansował dokument kwotą 
300.000 zł.                          ABO
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„Mali Powstańcy” – zdjęcia, które tym razem przypominają o rocznicy wydarzeń z 1918/1919 r.  
na froncie budynku UMWW.
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Pieniądze na pomoc przedsiębiorcom
Co wykazał audyt naboru wniosków w ramach Wielkopolskiej Tarczy Antykryzysowej?

Zlecony przez marszałka 
audyt nie wykazał nie-
prawidłowości, które 

nakazałyby unieważnienie 
konkursu przeprowadzo-
nego przez podległą samo-
rządowi województwa spół-
kę – Wielkopolską Agencję 
Rozwoju Regionalnego. Ta 
decyzja oznacza możliwość 
zawierania umów i wypłaty 
pieniędzy tym przedsiębior-
com, którzy zostali zakwali-
fikowani do wsparcia w ra-
mach Wielkopolskiej Tarczy 
Antykryzysowej.

Tysiące  
zainteresowanych
Przypomnijmy – samorząd 
województwa przeznaczył 
prawie 100 mln zł z WRPO 
2014+ na granty dla mikro 
i  małych firm, mające do-
datkowo wspomóc przedsię-
biorców dotkniętych pande-
micznym kryzysem. 24 sierp-
nia o godzinie 9 WARP uru-
chomiła elektroniczny nabór 
wniosków. Okazało się, że za-
kończył się on już po minu-
cie, bo wyczerpała się pula 
pieniędzy. Nic dziwnego – 
łącznie przedsiębiorcy złożyli 
50 tysięcy wniosków na kwo-
tę 1,7 mld zł (w innych woje-

wództwach liczba chętnych 
nie przekraczała 20 tysięcy, 
a niemal wszędzie pojawiły 
się problemy z naborem).

Do dofinansowania system 
zakwalifikował 2856 wnio-
sków. Wielu zawiedzionych 
kwestionowało sposób nabo-
ru, dopatrując się rzekomych 
nieprawidłowości. W tej sy-
tuacji marszałek zlecił audyt 
wykonany przez specjalistów 
z Poznańskiego Centrum Su-
perkomputerowo-Sieciowe-
go. O jego wynikach 18 listo-
pada poinformowali marsza-
łek Marek Woźniak i prezes 
WARP Krzysztof Urbaniak.

Szanse były równe
Jak przekazano, badanie dało 
odpowiedzi w trzech podsta-
wowych kwestiach: system 
umożliwiał skuteczne złoże-
nie wniosków, nie zawierał 
mechanizmów preferujących 
określoną grupę, nie zawierał 
elementów, które czyniłyby 
go podatnym na zewnętrzne 
ingerencje naruszające uczci-
wość. Dodatkowo zdecydo-
wano się na sprawdzanie każ-
dego adresu IP, z którego zło-
żono wnioski.

– Wymienione czynniki 
nie miały wpływu na ukształ-

towanie listy zarejestrowa-
nych wniosków. Każda osoba 
miała szansę znaleźć się na tej 
liście – podsumował Marek 
Woźniak, informując, że w tej 
sytuacji konkurs nie będzie 
unieważniany. WARP mógł 

rozpocząć procedurę podpi-
sywania umów z beneficjen-
tami i wypłaty grantów.

– Dla nas najważniejsze jest 
potwierdzenie, że nikt nie zo-
stał wpuszczony do systemu 
przed godziną 9. Jedynie w 7 

przypadkach mamy podejrze-
nia, że aplikacje zostały zło-
żone przez automaty – dodał 
Krzysztof Urbaniak. Dodat-
kowo, w kilkudziesięciu przy-
padkach wyjaśnienia wymaga 
fakt złożenia więcej niż jed-
nego wniosku z tego samego 
adresu IP (każda taka sytua-
cja zostanie zweryfikowana).

To nie roboty
Wnioski z  audytu marsza-
łek powtórzył podczas sesji 
sejmiku 30 listopada, kiedy 
dyskutowano nad projektem 
stanowiska (ostatecznie więk-
szość radnych odrzuciła jego 
przyjęcie) wniesionego przez 
klub PiS. Wskazywało ono na 
wątpliwości, które pojawiły 
się po konkursie zorganizo-
wanym przez WARP, a także 
wzywało do lepszego nadzo-
ru nad spółkami podległymi 
województwu.

– Skoro listę ułożono w kil-
ka nanosekund, to czy wśród 
tych szczęśliwców są w ogó-
le tacy, którzy sami kliknę-
li, a nie skorzystali z pomocy 
robota? – pytał szef klubu PiS 
Zbigniew Czerwiński. – Albo 
ktoś świadomie to skonstruo-
wał tak, żeby wygrały roboty, 
albo komuś zabrakło wyob-

raźni. Tak czy inaczej obcią-
ża to WARP.

– Nie wyobrażacie sobie 
państwo, ile hejtu wylało się 
na nas zupełnie „za darmo”, 
tylko dlatego, że 50 tysięcy 
przedsiębiorców chciało uzy-
skać pomoc, a  starczyło jej 
dla kilku tysięcy – odpowia-
dał radnym marszałek Marek 
Woźniak. – W schemat „kto 
pierwszy, ten lepszy” wmane-
wrowało nas swoimi wytycz-
nymi ministerstwo. Nie jest 
jednak prawdą, że ten kon-
kurs wygrały roboty. Miałem 
tu, przed urzędem protest 
tych ludzi, którzy zakwalifi-
kowali się do wsparcia. Oni 
przyszli z tablicami „nie je-
stem robotem”. 

Podczas spotkania z dzien-
nikarzami marszałek zapo-
wiedział kolejną odsłonę an-
tykryzysowego wsparcia dla 
firm. Jeżeli uda się pozyskać 
dodatkowe środki rządowe, 
będzie to ponownie około 
100 mln zł. Jeżeli nie – samo-
rząd wygospodaruje z WRPO 
połowę tej kwoty. Tym razem 
nabór ma odbywać się na in-
nych zasadach, a wsparcie zo-
stanie skierowane jedynie do 
najbardziej poszkodowanych 
branż i firm.                         ABO
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Wyniki audytu pozwoliły na uruchomienie przez WARP proce-
dury wypłaty wsparcia dla firm.
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Na zdjęciach widać, jak PROW zmienił wielkopolską wieś
22 października uchwa-
łą zarządu województwa 
rozstrzygnięto konkurs 
fotograficzny pt. „PROW 
w obiektywie”.

Celem konkursu, zorganizo-
wanego przez jednostkę re-
gionalną Krajowej Sieci Ob-
szarów Wiejskich, była m.in. 
popularyzacja wśród miesz-
kańców Wielkopolski wiedzy 
na temat efektów wdraża-
nia w naszym województwie 
PROW 2007-2013 oraz PROW 
2014-2020, a także promocja 
turystyki wiejskiej oraz dzie-
dzictwa kulinarnego regionu. 

Uczestnicy nadsyłali pra-
ce do 30 września 2020 roku, 
a  każdy z  nich mógł zgło-
sić maksymalnie jedno zdję-
cie do trzech kategorii tema-
tycznych. Na konkurs przysła-
no łącznie 56 prac, z czego 40 
spełniło wymogi regulaminu. 
Fotografie oceniło jury złożone 

z pracowników Urzędu Mar-
szałkowskiego Województwa 
Wielkopolskiego w Poznaniu. 

W kategorii „Lato na wiel-
kopolskiej wsi” pierwsze miej-
sce zajęła Małgorzata Kolasa 
za zdjęcie „Droga do domu”. 
Drugie miejsce za fotografię 
„Tęcza” zajął Arkadiusz Ma-
cios, a  trzecią nagrodę uzy-
skała Iwona Tomaszewska za 
pracę „Słonecznikowe lato na 
pobiedziskiej wsi”. Wyróżnie-
nie w tej kategorii przyznano 
Grzegorzowi Mrozikowi, któ-
ry wykonał kadr zatytułowany 
„Mglisty poranek”.

Za najlepsze w  kategorii 
„Jak PROW zmienił wielkopol-
ską wieś?” jury uznało zdjęcie 
Macieja Grzeszczaka „Wiatrak 
Szczepan o  zachodzie słoń-
ca”. Na drugim miejscu znala-
zła się praca „Nasze miastecz-
ko” autorstwa Katarzyny Wojt-
kowiak-Żaczek, natomiast na 

trzecim – fotografia „Pałac 
w Kaźmierzu”, którą nadesłał 
Mateusz Stróżyk.

W kategorii „Ginące zawo-
dy oraz zapomniana sztuka na 
wielkopolskiej wsi” pierwsze 
miejsce przyznano Roberto-
wi Cierniakowi za „Tradycyjne 
rzemiosło”, drugie Jarosławo-
wi Janowskiemu za zdjęcie 
„Bartnik – Dębowa słodycz”, 
a  laureatem trzeciego miej-
sca w tej kategorii została Ju-
lia Hartwich, autorka pracy 
„Kołodziej”.

Osobą wyróżnioną w dwóch 
ostatnich kategoriach jest Pa-
weł Władysław Płócienniczak, 
który do konkursu zgłosił pra-
ce „Zbiornik Długołęka wraz 
z  infrastrukturą” oraz  „Zdzi-
sław Cieluch – Kowal z Tomic”.

Laureaci i wyróżnieni otrzy-
mali nagrody w postaci vou-
cherów do sklepu fotograficz-
nego. 

Więcej funduszy na gospodarkę wodno-ściekową
Dzięki dodatkowym środkom z PROW 2014-2020 podpisano kolejne umowy na dofinansowanie inwestycji.

W lipcu 2020 r. benefi-
cjenci Programu Roz-
woju Obszarów Wiej-

skich na lata 2014-2020 uzy-
skali pomoc finansową z prze-
znaczeniem na realizację 46 
inwestycji z zakresu prac wod-
no-kanalizacyjnych. O środki 
na ten cel gminy oraz gmin-
ne zakłady gospodarki komu-
nalnej wnioskowały w drugiej 
połowie 2019 r. Zaintereso-
wanie naborem było bardzo 
duże. Z uwagi na to na liście 
operacji oczekujących na do-
finansowanie znalazło się 35 
projektów, które spełniają wa-
runki pomocy, ale nie zmieści-
ły się we wcześniej obowiązu-
jącym limicie środków. 

– Korzystny kurs wymia-
ny złotego do euro, a także 
wprowadzone zmiany le-
gislacyjne umożliwiły roz-
patrzenie oczekujących na 
dofinansowanie wniosków. 
W efekcie możliwe stało się 
zawarcie kolejnych umów 
o przyznaniu pomocy – mówi 
wicemarszałek województwa 
Krzysztof Grabowski. – Dzięki 
trzem umowom, które pod-
pisałem z  beneficjentami 
PROW 2014-2020, na obsza-
rach wiejskich Wielkopolski 
zrealizowane zostaną ważne 
inwestycje w  infrastrukturę 

wodno-kanalizacyjną. Woje-
wództwo wielkopolskie nie 
ustaje w staraniach o pozy-
skanie dodatkowych środ-
ków na ten cel, aby możliwe 
było dofinansowanie wszyst-
kich operacji znajdujących 
się na liście rankingowej.

18 września wicemarszałek 
Krzysztof Grabowski podpi-
sał w imieniu samorządu wo-
jewództwa umowę o  przy-
znaniu pomocy dla Zakła-
du Gospodarki Komunalnej 
w  Kłecku. Dofinansowanie 
w  wysokości 2 mln zł wes-

prze budowę ponad 4 km 
sieci kanalizacji sanitarnej 
oraz wyposażenie w  zestaw 
hydroforowy budynku sta-
cji uzdatniania wody w miej-
scowości Świniary. Wpłynie 
to bezpośrednio na popra-
wę stanu środowiska, oraz 

jakości życia mieszkańców 
i rozwój gospodarczy obszaru.

Wsparcie z Europejskiego 
Funduszu Rolnego na rzecz 
Rozwoju Obszarów Wiejskich 
zdobył też Zakład Gospodar-
ki Komunalnej w  Zaniemy-
ślu. Pozyskana kwota 1,6 mln 
zł pozwoli na budowę ponad 
4 km sieci kanalizacji sanitar-
nej w miejscowościach Win-
na i Polwica-Huby, przebudo-
wę 650 m sieci wodociągowej 
w  miejscowości Luboniec 
oraz zakup i montaż agrega-
tu prądotwórczego dla stacji 
uzdatniania wody w miejsco-
wości Brzostek w gminie Za-
niemyśl. Umowę o przyznaniu 
pomocy zawarto 25 listopada.

Gminie Połajewo udało się 
z  kolei otrzymać pomoc fi-
nansową w  kwocie 1,9 mln 
zł. Umowę w siedzibie Urzę-
du Gminy podpisano 1 grud-
nia. Dzięki unijnemu wspar-
ciu samorząd zbuduje 1,4 
km sieci kanalizacji sanitar-
nej z przykanalikami do gra-
nic nieruchomości w  miej-
scowości Krosin oraz rozbu-
duje stację uzdatniania wody 
w Młynkowie.

Każdy z  beneficjentów 
otrzyma pomoc w  wysoko-
ści 63,63 proc. kosztów kwa-
lifikowalnych operacji, do 

których zalicza się zarówno 
koszty wykonania robót bu-
dowlanych, zakupu sprzętu 
oraz wyposażenia, jak i kosz-
ty opracowania niezbędnej 
dokumentacji. Ma ona formę 
refundacji. Maksymalny ter-
min zakończenia i rozliczenia 
zaplanowanych inwestycji to 
30 czerwca 2023 r.

– Wsparcie operacji typu 
„Gospodarka wodno-ścieko-
wa” ma nieocenione znacze-
nie dla rozwoju naszego re-
gionu. Na bieżąco monitoru-
jemy realizację projektów i, 
w miarę uwalniania się środ-
ków, kolejne wnioski oczeku-
jące na dofinansowanie pod-
dawane są dalszym etapom 
oceny. Wkrótce zapewne ko-
lejne gminy i spółki gminne 
otrzymają pieniądze na re-
alizację swoich inwestycji – 
wyjaśnia Izabela Mroczek, 
dyrektor Departamentu Pro-
gramów Rozwoju Obszarów 
Wiejskich w  UMWW. – Wy-
posażenie obszarów wiej-
skich naszego województwa 
w podstawową infrastruktu-
rę wodno-kanalizacyjną wpły-
wa na poprawę jakości życia 
i  prowadzenia działalności 
przez mieszkańców, czyniąc 
te tereny atrakcyjnym miej-
scem do życia i inwestowania.

FO
T.

 M
A

ŁG
O

RZ
AT

A
 K

O
LA

SA

Zwycięską pracę w kategorii „Lato na wielkopolskiej wsi” wykonano w Tarnowie Podgórnym.
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Zakład Gospodarki Komunalnej w Kłecku pozyskał fundusze na realizację inwestycji z zakresu go-
spodarki wodno-ściekowej. Na zdjęciu od lewej: dyrektor Departamentu PROW UMWW Izabela 
Mroczek, wicemarszałek Krzysztof Grabowski i prezes zarządu ZGK w Kłecku Tomasz Nowak.



14 MONITOR WIELKOPOLSKI grudzień 2020

www.monitorwielkopolski.plPROMOCJA WRPO

Rozpędzą się nawet do 120 km/h
Dobre wieści dla pasażerów, 
którzy jeżdżą pociągami 
na trasie Poznań – Piła. Od 
13 grudnia (wraz z nowym 
rozkładem jazdy) pociągi 
przyspieszą na zmoderni-
zowanej magistrali kolejo-
wej do 120 km/h. To ozna-
cza, że średni czas podróży 
ze stolicy Wielkopolski do 
Piły skróci się o kilkadzie-
siąt minut.

To jeden z najbardziej ocze-
kiwanych rezultatów najdroż-
szej inwestycji unijnej do-
finansowanej z  puli WRPO 
2014+ (prawie 425 mln zł). 
134 km zmodernizowanego 
połączenia kolejowego mię-
dzy Poznaniem a Piłą to waż-
ne przedsięwzięcie, bo dzięki 
niemu mieszkańcy miejsco-
wości położonych na tej trasie 
mogą szybciej dojechać do 
stolicy województwa, a swo-
je samochody zostawić w ga-
rażach lub przy węzłach prze-
siadkowych (notabene także 

wybudowanych ze środków 
unijnych). 

Liczy się też komfort podró-
ży: powstały 34 nowe perony 
i przebudowano stare istnie-
jące stacje. Dodano cztery 
nowe przystanki. Oprócz tego 
doszły nowe rozjazdy, zainsta-
lowano maty tłumiące hałas, 
nowoczesny system sterowa-
nia ruchem kolejowym i zmo-
dernizowano 63 przejazdy.

Być może w 2023 roku po-
ciągi przyspieszą do 120 km/h 
także na 15-kilometrowym od-
cinku między Drzymałowem 
a  Wolsztynem. Inwestycja 
ma szansę na około 109 mln 
zł dofinansowania z Wielko-
polskiego Regionalnego Pro-
gramu Operacyjnego 2014+. 
Wniosek unijny został złożony 
przez PKP i czeka na ocenę for-
malną i merytoryczną. 

Jeśli kolejarze otrzymają po-
moc unijną, to na odcinku od 
Wolsztyna do Drzymałowa zo-
staną ułożone nowe tory. Bez-
pieczeństwo w ruchu kolejo-
wym i  drogowym zwiększy 
przebudowa 21 przejazdów 
kolejowo-drogowych. Być 
może najbardziej spektaku-
larną – z punktu widzenia po-
dróżnych – zmianą będzie mo-
dernizacja peronów w Grodzi-
sku i w Wolsztynie. Będą wyż-
sze, dzięki czemu wsiadanie 
i wysiadanie z pociągów sta-
nie się wygodniejsze.

Nowoczesne rozwiązania 
pójdą w parze z zachowaniem 
historycznego charakteru re-
montowanego odcinka. Na 
trasie z początku XX w. nadal 
będą dawne semafory kształ-
towe i pojadą (jak do tej pory) 
zabytkowe parowozy. To ewe-
nement na skalę światową, że 
takie lokomotywy jeżdżą na 
co dzień według normalnego 
rozkładu jazdy.                       MARK

Miliony z Brukseli na drogi wojewódzkie
Zakończyły się dwie ważne inwestycje drogowe w północnej Wielkopolsce. To ponad 20 km nowego asfaltu!

W Wielkopolsce jeździ-
my łącznie po 28 tys. 
km dróg. Mniej wię-

cej jedna dziesiąta z nich to 
drogi wojewódzkie, na któ-
rych prowadzonych jest wie-
le inwestycji, koordynowa-
nych w  imieniu samorządu 
regionu przez Wielkopolski 
Zarząd Dróg Wojewódzkich 
w Poznaniu. Większość tych 
przedsięwzięć jest możliwa 
dzięki unijnemu wsparciu 
z WRPO 2014+.

W ostatnich latach przebu-
dowano już ponad 130 kilo-
metrów dróg. Kolejne 21 ki-
lometrów nowego asfaltu 
pojawiło się niedawno dzięki 
rozbudowie dróg wojewódz-
kich na odcinkach: Huta Szkla-
na – Przesieki (DW 123) oraz 
Wyrzysk – Osiek nad Notecią 
(DW 123).

Okno na świat
Nowa trasa z Huty Szklanej do 
Przesiek liczy ponad 17 km. 
Zostanie oddana do użytku 
jeszcze w  tym roku, tj. o 12 
miesięcy szybciej, niż pier-
wotnie planowano. Inwesty-
cja polegała na rozbudowie 
dwóch odcinków w  powie-
cie czarnkowsko-trzciane-

ckim. Jej początek ma miej-
sce na skrzyżowaniu z drogą 
wojewódzką nr 174 w Hucie 
Szklanej, a koniec – na skrzy-
żowaniu z drogą krajową nr 
22 w rejonie Przesiek (gmina 
Krzyż Wielkopolski). 

Co zmieniło się na tym od-
cinku? Wybudowano nową 
konstrukcję jezdni, skrzyżo-
wania, dwa jednoprzęsłowe 
mosty na rzece Człopica. Po-

jawiły się też przepusty dro-
gowe, zatoki autobusowe, 
zjazdy, chodniki i pobocza. 
Zamontowano elemen-
ty bezpieczeństwa ruchu 
drogowego, oznakowanie 
pionowe i poziome. Robo-
ty objęły również likwida-
cję przejazdów kolejowych. 
Prace trwały ponad dwa 
lata i kosztowały WZDW bli-
sko 80 mln zł, z czego ponad 

64 mln zł pochodzi z WRPO 
2014+. 

Wyremontowana trasa to 
„okno na świat” dla mieszkań-
ców gmin zlokalizowanych 
w tej części powiatu (Wieleń, 
Drawsko i Krzyż Wlkp.). Dro-
ga znajduje się niemal przy 
samej granicy z  wojewódz-
twem zachodniopomorskim 
przy szosie krajowej nr 22. 
Jest więc szansa na wzrost 

atrakcyjności tych terenów 
i nowe inwestycje. 

Kompleksowe  
wsparcie
W listopadzie zakończyła się 
rozbudowa drogi wojewódz-
kiej nr 242 na odcinku o dłu-
gości ponad 4 km w gminie 
Wyrzysk. Zadanie rozpoczęło 
się w listopadzie 2018 roku.

– Realizacje takich inwe-
stycji to przede wszystkim 
poprawa jakości życia miesz-
kańców – mówi marszałek 
Marek Woźniak. – Na odcin-
ku ponad 4 km mamy ścież-
kę rowerową, chodnik, zatoki 
autobusowe i postojowe, ba-
riery ochronne, więc tym sa-
mym zwiększyliśmy bezpie-
czeństwo kierowców i  pie-
szych. Cieszy fakt, że zadania, 
które realizujemy na naszych 
drogach, są współfinansowa-
ne w ramach Wielkopolskie-
go Regionalnego Programu 
Operacyjnego, co jest szansą 
na rozwój całego regionu i lo-
kalnych społeczności.

Łączny koszt rozbudowy 
drogi to około 28,3 mln zł, 
z czego unijne dofinansowa-
nie wyniosło ponad 20 mln zł. 
Ktoś powie, że to tylko 4 km 

nowej drogi, ale jest to za-
kończenie większej inwesty-
cji w tym rejonie. 

– To była kontynuacja pla-
nu kompleksowej rozbudowy. 
W 2017 r. zakończono prace 
w samym Wyrzysku, a  teraz 
po trzech latach oddajemy 
mieszkańcom kolejne 4 km 
– dodaje wicemarszałek Woj-
ciech Jankowiak. – Łącznie to 
ponad 6 km rozbudowanej 
drogi, które udało się zrea-
lizować przy pomocy unij-
nej. Przypomnijmy, że prace 
w 2017 roku były realizowa-
ne na najbardziej newralgicz-
nym odcinku, charakteryzują-
cym się wąską i zwartą tkanką 
miejską, ze starą infrastruktu-
rą podziemną. To był nieprzy-
jazny teren do prowadzenia 
robót budowlanych.

Ważne unijne inwestycje 
drogowe są realizowane rów-
nież w innych częściach Wiel-
kopolski. To budowa m.in. ob-
wodnic we Wronkach i w Go-
styniu czy mostu w Rogalin-
ku. Dofinansowanie z UE tylko 
tych zadań wynosi ponad 203 
mln zł. A to tylko namiastka 
tego, co już udało się zrobić 
na drogach z wykorzystaniem 
pomocy Brukseli.                MARK
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Czterokilometrowy odcinek drogi w gminie Wyrzysk jest częścią większej inwestycji w tym rejonie.

Nowy numer e-magazynu

To ludzie aktywni, kreatyw-
ni, z dużym zasobem możli-
wości, kontaktów, doświad-
czenia i czasu. Mowa oczy-
wiście o seniorach!

Jeszcze dekadę temu przy-
szłość większości seniorów 
była przewidywalna i  ra-
czej smutna. Szczęśliwie ten 
obraz powoli przemija. Dzię-
ki wsparciu, także ze środ-
ków unijnych, w  całej Pol-
sce powstaje coraz więcej 
miejsc przyjaznych „srebr-
nemu pokoleniu”. Należą do 
nich również kluby seniora, 
których także w Wielkopolsce 
nie brakuje.

Nie ma tam miejsca na nudę, 
a  samotność zwyczajnie nie 
istnieje. Co prawda w obecnej 
sytuacji ich działalność musia-
ła zostać zawieszona, jednak 
w niedalekiej przyszłości ich 
znaczenie będzie nie do prze-
cenienia. W e-magazynie „Nasz 
Region” (nr 14) opisujemy kil-
ka takich miejsc powstałych 
w regionie i pytamy: co dalej? 
W jaki sposób wykorzystać po-
tencjał osób starszych? 

Zachęcamy do lektury no-
wego numeru e-magazynu, 
dostępnego na stronie wrpo.
wielkopolskie.pl oraz na kilku-
nastu portalach lokalnych. MARK
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Modernizacja linii kolejowej z  Poznania do Piły to najdroższy 
projekt unijny z WRPO 2014+.
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Stawiają na robota

Czy multirobot tworzony 
w  Wielkopolsce znajdzie 
niebawem swoje zastoso-
wanie na całym świecie? 
System do zarządzania pro-
dukcją jest w  fazie badań 
przemysłowych i prac roz-
wojowych. 

– Nasi pracownicy dokła-
dają wszelkich starań, aby 
przełomowy system do za-
rządzania produkcją roz-
począł swoją pracę w ciągu 
najbliższych kilkunastu mie-
sięcy – mówi Robert Pawlak, 
prezes firmy L-Systems, któ-
ra na swój pomysł otrzyma-
ła ponad 640 tys. zł z WRPO 
2014+. 

W  pierwszym kwartale 
2021 roku zakończą się pra-
ce nad prototypem multiro-
bota. Następnie zaplanowa-
no weryfikację, demonstrację 
i uzyskanie ostatecznej formy 
technologii tego urządzenia. 
Komercyjna wersja robota 
będzie dostępna pod koniec 
przyszłego roku. 

Innowacyjny projekt two-
rzony jest w poznańskim i pil-
skim biurze L-Systems przy 
udziale Instytutu Badań Sy-
stemowych Polskiej Akade-
mii Nauk. Nowoczesny multi-
robot to oparty o koncepcję 
agentów system do zarządza-
nia produkcją.              opr. MARK
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Trwają prace nad prototypem multirobota.

Kulturalne wizytówki miast
Września i Zbąszyń – co łączy te miejscowości?

Pozostaje żyć nadzieją, 
że pandemia przeminie 
albo przynajmniej zła-

godnieje i  tym bardziej bę-
dziemy spragnieni kultury 
w wydaniu lokalnym. Wów-
czas takie obiekty, jak choć-
by przebudowany niedaw-
no Wrzesiński Ośrodek Kultu-
ry albo planowane Muzeum 
Ziemi Zbąszyńskiej i Regionu 
Kozła, będą odgrywać ważną 
rolę w powrocie do normal-
ności. 

Modernizacja Wrzesińskie-
go Ośrodka Kultury już się 
zakończyła. Obiekt wyglą-
da imponująco pod każdym 
względem. Przebudowano 
budynek (likwidując np. wia-
trołapy wejściowe) oraz insta-
lacje, dostosowując rozwiąza-
nia do potrzeb osób z niepeł-
nosprawnościami. Wykończo-
no też wnętrza, poprawiono 
akustykę oraz oświetlenie 
sceniczne. Stworzono rów-
nież elektroniczny system re-
zerwacji biletów, umożliwia-
jący mieszkańcom ich zamó-
wienie w wybranym przez sie-
bie czasie. 

Dzięki przebudowie zmie-
nił się nie tylko budynek, ale 
też całe jego otoczenie. Posa-
dzono np. nowe krzewy, byli-

ny oraz drzewa. Dotacja unij-
na na ten cel wyniosła około 
3 mln zł. 

W takich warunkach pro-
wadzenie działalności kultu-
ralnej będzie jeszcze atrak-
cyjniejsze, tym bardziej że 
wydarzenia odbywające się 
we Wrzesińskim Ośrodku Kul-
tury cieszą się bardzo dużym 
zainteresowaniem mieszkań-
ców i gości. Niektóre przed-
sięwzięcia mają zasięg mię-
dzynarodowy, jak np. Wrze-
siński Festiwal Orkiestr Dę-
tych. 

Również plany kulturalne 
władz Zbąszynia będą mogły 

zostać zrealizowane dzięki 
dotacji z WRPO 2014+ w wy-
sokości 3,3 mln zł. 

– Dokładamy naszą cegieł-
kę do planów gminy Zbąszyń 
i przeznaczamy środki unijne 
będące w naszej dyspozycji 
na inwestycję, która uczyni 
to miejsce atrakcyjnym dla 
mieszkańców i  turystów – 
mówił 20 listopada podczas 
podpisywania umowy mar-
szałek Marek Woźniak.

 Za te pieniądze zostanie 
wyremontowany budynek, 
w którym powstanie Muzeum 
Ziemi Zbąszyńskiej i Regionu 
Kozła. Placówką będzie za-

rządzać Regionalny Ośrodek 
Edukacji Kulturalnej i Anima-
cji Kultury. Budynek będzie 
pełnił funkcje wystawiennicze 
oraz dydaktyczne. W ramach 
projektu zaplanowano także 
zakup wyposażenia, m.in. no-
woczesnego projektora multi-
medialnego, a także sprzętu 
doświetlającego eksponaty.

Jak dotąd zarząd woje-
wództwa przeznaczył z  bu-
dżetu WRPO 2014+ na projek-
ty kulturalne ponad 255 mln 
zł. Z tych pieniędzy przywra-
cany jest dawny blask obiek-
tom sakralnym, muzealnym 
czy domom kultury.           MARK

FO
T.

 M
IR

O
SŁ

AW
 J

A
D

RY
SZ

A
K

Wrzesiński Ośrodek Kultury wygląda teraz bardzo nowocześnie.

u Opatówek: w tym mieście podpisano umowę na przebudo-
wę i remont budynku Muzeum Historii Przemysłu. Zabytkowe 
skrzydło zachodnie dawnej Fabryki Fiedlerów w Opatówku 
będzie pełniło funkcje muzealne. Rozbudowana zostanie m.in. 
klatka schodowa, będzie też wykonana nowoczesna instalacja 
sanitarna i elektroenergetyczna. W budynku głównym muze-
um będzie zamontowany monitoring. Inwestycja potrwa do 
końca 2021 roku, a uzyskała ponad 2,4 mln zł dotacji z Wiel-
kopolskiego Regionalnego Programu Operacyjnego 2014+.

u  Poznań: koronawirus wstrzymał inaugurację nowej sie-
dziby Polskiego Teatru Tańca, którą pierwotnie zaplanowa-
no na grudzień. Uroczyste otwarcie przeniesiono na Mię-
dzynarodowy Dzień Tańca (tj. 29 kwietnia 2021 roku). Obiekt 
kulturalny powstaje w Poznaniu przy ulicy Taczaka 8, a jego 
realizacja była możliwa dzięki dotacji unijnej w  wysokości 
około 8 mln zł. 

u Kawęczyn: powstał tutaj Punkt Selektywnej Zbiórki Od-
padów Komunalnych. Obiekt znajdujący się na terenie ist-
niejącej oczyszczalni ścieków w Kawęczynie został już ode-
brany pod względem technicznym. Inwestycja otrzymała 
prawie 370 tys. zł dotacji z WRPO 2014+. 

u  Gołańcz: dwie ważne inwestycje rozpoczną się w  tym 
mieście dzięki ponad 10 mln zł dotacji unijnej. Chodzi o re-
witalizację zamku kasztelańskiego i  realizację ratunkowych 
prac konserwatorskich i restauratorskich po pożarze w koś-
ciele parafialnym pw. św. Wawrzyńca. W  murach zamku 
powstanie m.in. muzeum, które będzie prezentować jego 
średniowieczną historię, zaś w świątyni zostaną odnowione 
wnętrza, które ucierpiały po pożarze z kwietnia 2019 roku.

u Grodzisk Wlkp.: jeszcze w tym roku powinien zakończyć 
się remont byłego dworca PKP. Prace są już na finiszu, o czym 
świadczy zamontowany na budynku rozświetlony neon. To 
przedsięwzięcie jest wyjątkowe, również z tego powodu, że 
powstanie tutaj miejsce pomagające osobom wykluczonym 
w codziennym życiu. Władze miasta pozyskały na ten cel po-
nad 5 mln zł dotacji z WRPO 2014+. 

u Poznań: władze Uniwersytetu Artystycznego w Poznaniu 
mają pomysł na zagospodarowanie ceglanej hali przy ulicy 
Szyperskiej (dawna Stara Papiernia). Do połowy 2023 roku 
powstanie tu unikatowa w Polsce prototypownia, stanowią-
ca uczelniane centrum cyfrowe. Studenci i naukowcy będą 
tam mogli realizować swoje projekty badawcze. Uczelnia 
planuje utworzyć przy ul. Szyperskiej m.in. laboratorium 
Wydziału Malarstwa i  Rysunku czy zaplecze dla pracowni 
projektowych. To wszystko będzie możliwe, gdyż uczelnia 
pozyskała 23 mln zł dofinansowania z WRPO 2014+.

u Wielkopolska: nowa sytuacja i  epidemiczne obostrze-
nia sprawiły, że unijna pomoc musiała szybko trafić tam, 
gdzie jest najbardziej potrzebna. Zastrzyk finansowy opieki 
zdrowotnej (o którym regularnie piszemy w „Monitorze") to 
jedno, ale pomocy i wsparcia potrzebowali też pracownicy 
domów pomocy społecznej czy pokrewnych ośrodków. Tu-
taj również pomogło unijne dofinansowanie. Wprowadze-
nie w życie projektu „STOP COVID-19. Bezpieczne systemy 
społeczne w Wielkopolsce” przełożyło się na bezpośrednie 
wsparcie podmiotów w obszarze pomocy i integracji spo-
łecznej oraz pieczy zastępczej w Wielkopolsce. Około 24,5 
miliona złotych z WRPO 2014+ pozwoliło, między innymi, 
na zakup środków ochrony osobistej dla personelu czy na 
regularne testy na obecność koronawirusa dla pracowni-
ków. Regionalny Ośrodek Polityki Społecznej w  Poznaniu 
w  imieniu Samorządu Województwa Wielkopolskiego 
przekazał te środki konkretnym powiatom i gminom. Gran-
ty otrzymało 141 samorządów z Wielkopolski.

u Wolsztyn: w  mieście powstało Zintegrowane Centrum 
Komunikacyjne, łączące funkcje dworca kolejowego i  au-
tobusowego, z  odpowiednim zapleczem – poczekalnią, 
restauracją, kasami biletowymi i toaletami. Znalazło się tu 
też miejsce dla małego kina społecznościowego oraz punk-
tu prasowego z informacją turystyczną. Wszystko w nowej 
aranżacji, nawiązującej do historycznych tradycji Wolszty-
na. Inwestycja miasta otrzymała ponad 4 mln zł z UE.      MARK

WRPO 2014+ na skróty 

Udar mózgu – co dalej?
Udar to jeden z  głównych 
powodów niepełnospraw-
ności u  osób dorosłych. 
Ortopedyczno-Rehabilita-
cyjny Szpital Kliniczny im.  
W. Degi UM w Poznaniu rea-
lizuje bezpłatny projekt re-
habilitacji neurologicznej 
dla osób po udarze mózgu, 
który jest współfinansowa-
ny ze środków unijnych.

Polega on na szeroko poję-
tej rehabilitacji w formie 3-ty-
godniowych cykli leczenia re-
habilitacyjnego w warunkach 
szpitalnego oddziału stacjo-
narnego. Pacjenci korzystają 
z konsultacji lekarza i fizjote-
rapeuty, z zabiegów neurofi-
zjoterapeutycznych i fizykal-
nych, terapii zajęciowej, neu-
rologopedycznej i neuropsy-
chologicznej oraz ze stałej 
opieki pielęgniarskiej, a tak-
że mają zapewnione całodo-
bowe wyżywienie.

 – Mocną stroną naszego 
projektu jest holistyczne po-
dejście do rehabilitacji. Sku-
piamy swoje działania nie tyl-
ko na przywróceniu spraw-
ności fizycznej pacjenta, ale 
także sprawności w aspekcie 
psychospołecznym, dając pa-

cjentowi równowagę między 
tymi sferami. Takie podejście 
pozwoli osobie po udarze cie-
szyć się pełnią życia – mówi 
prof. Przemysław Lisiński, kie-
rownik projektu. 

Zgłoszenia przyjmowane 
są za pośrednictwem stro-
ny www.orsk.ump.edu.pl/
udar. Kontakt telefoniczny 
możliwy jest pod numerem 
510 711 636, a adres e-mail 
to: reh.udar@orsk.ump.edu.pl.

– Działamy w najwyższym 
reżimie sanitarnym, zapew-
niając bezpieczeństwo pa-
cjentom m.in. poprzez wy-
konywanie testów w kierun-
ku SARS-CoV-2. Posiłkując się 
hasłem „Nie zwlekaj – mózg 
nie poczeka” – już dziś zapra-
szamy mieszkańców Wielko-
polski w wieku 18-64, u któ-
rych od udaru nie minęło wię-
cej niż 12 miesięcy, do udziału 
w projekcie – dodaje Przemy-
sław Lisiński. 

Zachęcamy także do obser-
wowania profilu w portalach 
Facebook i  Instagram: Udar 
mózgu – co dalej? Zespół te-
rapeutyczny będzie starał 
się odpowiedzieć na pytania 
związane z udarem.             RED
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u  Bliscy mówią na mnie… kochanie.
u  W samorządzie najbardziej lubię… kontakt z ludźmi i real-

ną możliwość zmiany rzeczywistości.
u  Bycie Wielkopolaninem oznacza… dumę, pracowitość, go-

spodarność, odpowiedzialność, ale i oszczędność :-)
u  Polityka to dla mnie… szansa na możliwość kształtowania 

własnej rzeczywistości, ale też sztuka, o czym rządzący zapo-
minają…

u  Gdybym musiała zmienić zawód… zostałabym obieży-
światem.

u  Gdy skończyłam 18 lat… szybko zaczęłam żyć na własny 
koszt, doceniłam wolność i tak mi zostało do dzisiaj.

u  Na starość… W moim słowniku nie ma takiego pojęcia… :-) 
u  Żałuję, że… Nigdy niczego nie żałuję.
u  Moim największym atutem jest… niestety odpowiedzial-

ność, potem to odchorowuję.
u  Moja największa słabość to… Generalnie nie mam słabo-

ści  :-) ale bardzo lubię podróżować , a teraz czuję się trochę 
jak w klatce.

u  Nikomu dotąd nie mówiłam, że… nadal słucham muzyki 
punkowej i metalu (sama w aucie, megaprzyjemność).

u  Wierzę, że… Polki i Polacy to jeszcze kiedyś będzie jeden tole-
rancyjny i zjednoczony  Naród, niezależnie od poglądów po-
litycznych, kibicowania takiej, a nie innej drużynie sportowej, 
niezależnie od koloru skóry czy preferencji seksualnych.

u  Mam nadzieję na… zmiany polityczne w Polsce.
u  Kocham… moich trzech chłopaków – Jacusia, Kubusia, 

Bubusia. 

Ewa Panowicz
u ur. 31 stycznia 1973 r., Rawicz
u radca prawny we własnej kancelarii
u wybrana z listy KO, w okręgu nr 6
u 15.624 głosy

Ewa Panowicz:

Punk i metal 
w samochodzie
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NAJLEPSZE KAWAŁKI Z INNEJ STRONY SAMORZĄDU
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www.monitorwielkopolski.pl

21 listopada w Polsce obchodzono Dzień Pracownika Socjalnego. W tych nietypowych pandemicznych czasach także życzenia 
potrafi ą nas zaskakiwać. Zamiast uroczystej gali, fanfar i oklasków, trzeba teraz przejść na komunikację zdalną, elektroniczną. 
Nie inaczej było w przypadku życzeń, które zarząd województwa wraz z przewodniczącą sejmiku, szefem komisji rodziny i dy-
rektorem ROPS w Poznaniu postanowił złożyć pracownikom wielkopolskich ośrodków pomocy społecznej. Nie zabrakło tam 
podziękowań za wysiłek i pracę w tak trudnym czasie. – Choć tak możemy pokazać, że doceniamy ich codzienne poświęcenie 

– wyjaśniała na facebookowym profi lu Paulina Stochniałek z zarządu województwa.
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PODPATRZONE PODSŁUCHANE

W tym roku świętujemy ju-
bileusz 20-lecia partnerskich 
relacji pomiędzy Wielkopol-
ską a Hesją. Zaplanowane na 
listopad uroczystości w gro-
nie polskich i niemieckich sa-
morządowców nie doszły do 
skutku z powodu pandemii. 
Sąsiedzi zza Odry postano-
wili jednak zrobić nam słod-
ką niespodziankę i przesła-

li m.in. do przewodniczącej 
sejmiku Małgorzaty Waszak-
-Klepki nietypową przesyłkę. 
Co się w  niej znalazło? Na 
przykład specjalnie zdobio-
ny tort, potrawy regionalne, 
przewodnik kulinarny. Sta-
ra jak świat prawda – „przez 
żołądek do serca” – sprawdza 
się najwyraźniej także w kon-
taktach międzynarodowych.

Prowadzone w  trybie zdal-
nym obrady sejmikowych ko-
misji i sesje sejmiku sprzyjają 
nawiązaniom w rozmowach 
do koronawirusowych oko-
liczności…

Zanim 18 listopada rozpo-
częło się na dobre posiedzenie 
Komisji Rolnictwa i Rozwoju 
Wsi, radni wymieniali się do-
mowymi sposobami na unik-
nięcie zakażenia. – Ja podcho-
dzę do sprawy tradycyjnie: 
czosnek i „seta” – zażartował 
Adam Cukier. – A mnie lekarz 
polecił, żebym używała płynu 
do płukania ust jak wychodzę 
„do ludzi”. I tak robię – zdra-
dziła Zofi a Szalczyk. Dopyty-
wana przez kolegów o nazwę 
specyfi ku, zniknęła z ekranu, 

by po chwili dumnie zapre-
zentować do kamery butelecz-
kę specyfi ku. – Ja też to stosu-
ję – zadeklarował Przemysław 
Ajchler. – To widać – spuen-
tował Adam Cukier, zawiesza-
jąc gdzieś w cyberprzestrzeni 
niedomówioną interpretację 
swoich słów.

Z kolei na początku „an-
drzejkowej” (30 listopada) 
zdalnej sesji sejmiku łączo-
no się z każdym radnym, by 
sprawdzić obecność. Gdy na 
ekranie pojawił się wywoła-
ny Marek Sowa, zameldował: 
– Jestem, widzę i słyszę. Co 
prawda nie czuję, ale to nie 
dlatego, że mam „covida”, tyl-
ko trudno coś czuć przez in-
ternet…
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Do Wielkopolski dotarła smaczna przesyłka od niemieckich 
przyjaciół.
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Zofi a Szalczyk z płynem „na wi-
rusa”.

Marek Sowa bez węchu i „co-
vida”.


